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ELŐSZÓ 

Egy nagyszerű gondolat kézzelfogható „eredményét" 
tartja kezében a tisztelt olvasó. Az alapításának 80. 
évfordulójához közeledő gimnázium tantestületében 
ott volt az a kedves kollégánk, Moldván György tanár 
úr, aki úgy gondolta, mily nagyszerű lenne megszó
laltatni mindazon munkatársakat, akikkel pályája so
rán itt, a Zrínyiben együtt munkalkodhatott. Mindazo
kat, akikkel közösen maga is részese, meghatározó 
személyisége lehetett egy előttünk járt nagy generáci
ónak, melynek tagjai közül sokan teljes pedagógusi 
életútjukat ebben a gimnáziumban teljesítették ki. Mi 

is úgy véljük, az emlékezés csak így lehet teljes, a megszólaló pályatársak alakjá
nak megörökítésével tiszteleghetünk elődeink munkássága, emberi, pedagógusi alak
ja előtt, az élőkkel együtt emlékezve a sajnos körünkből eltávozottakra is. 

Az emlékezők személyes hangvétele, úgy vélem, mindannyiunk számára termé
szetes. Megszólításaik a kötet megálmodójához szólnak, miközben az emlékezők 
sora immár vele is gyarapodhatott. Róla szólni a mi lehetőségünk. Az immár aktív 
pedagógusi életútját befejező, a megszólításokban szereplő „Kedves Gyuri", Mold
ván György tanár úr számára az egyetlen munkahely a Zrínyi Ilona Gimnázium 
volt. Magyar-francia szakos tanárként - bár mindkét tárgyát nagy emberséggel és 
magas színvonalon tanította - mégis inkább a francia nyelv népszerűsítésében ért 
el kiemelkedő eredményeket. Ezt a kötődését talán leginkább a diákság által neki 
ítélt kedves megszólítás, az ő esetében epiteton ornans - díszítő jelző - fejezi ki a 
legjobban: ő lett és maradt generációk számára a „Monsieur". Kérem, ne vegye 
zokon, hogy a megszólítását itt most az utódok számára is megörökítjük! 

Vidám, szellemes, fanyar, igazán egyedi humorral valóban megáldott kollégánk 
sok-sok vidám percet varázsolt elő mind a kollégák, mind a diákok körében, s köz
ben komoly, következetes munkája nagyszerű eredményeket hozott tanítványai 
mindennapi munkájában, érettségi, felvételi eredményében és számos kiemelkedő 
versenyeredményben. S nem csak a francia nyelv oktatásában, de például a sakk
csapat tevékenységében is. Több ízben kitüntetéssel elismert, példaszerűen tevé
kenykedő, szeretetteljes megbecsüléssel körülvett alakja a tanári pontosságot idézi, 
azonban a legfeszültebb pillanatokat is képes ~eloldani találó megjegyzéseivel. 

Hivatása és magánélete egyként tart össze a Zrínyivel: haláláig itt tanított fele
sége, itt tanultak lányai. Itt formálódott e kötetet elindító gondolata; szándéka 
szerint is visszaidézni kollégái alakját, s rajtuk keresztül is megörökíteni a Zrínyi 
Ilona Gimnázium történetének egy jelentős szakaszát. 

Pintér Miklós igazgató 



... ha gyermekszemekbe 
nézhetek, 
Melyek remény t és békét 
fénylenek, 
Nem kell nekem Grimm, 
Andersen se kell: 
Megvan az út, mely oda 
vezet el„. 

(Juhász Gyula) 

1996. december végén nyugdíjas lettem. Előtte elbúcsúztam a Zrínyi Ilona gim
názium akkori tantestületétől. 

Az egyetem elvégzése után pályakezdőként rögtön ebbe az intézménybe kerül
tem, és itt is fejeztem be pedagógiai pályafutásomat. Az 19 59. augusztus elseje és 
1996 decembere közötti 37 évben sok kollégám, barátom volt a tantestületben. 
Az iskolától való búcsúzás pillanatában úgy éreztem: nem hagyhatom el a Zrí
nyit- első és egyben utolsó, egyetlen munkahelyemet-, hogy fel ne idézzem azok
nak a kedves kollégáknak az emlékét, akikkel szerecsém volt együtt dolgozni, 
akiktől sokat tanultam és példaképeim is voltak. Kéréssel fordultam hozzájuk: 
írjanak néhány sort a Zrínyiben eltöltött évekről, emlékeikről. Nagy örömömre, 
sorra érkeztek a válaszok, és az egykori kollégák emlékezései alapján újra átél
tem az elmúlt évtizedek nehéz, de mára már megszépült napjait. 

A következő oldalakon a kedves olvasó azoknak a tanároknak a visszaemléke
zéseit olvashatja, akik az elmúlt évtizedekben (1959-1996 között) hosszabb-rövi
debb ideig a Zrínyiben tanítottak. 

Köszönöm a volt kedves kollégáknak, hogy elküldték írásaikat és ezzel lehető
vé tették, hogy az utánunk jövő tanár- és diáknemzedék megismerhesse a gimná
zium egykori tanárait. 

Köszönöm Pintér Miklós igazgató úrnak, hogy minden segítséget megadott az 
eredeti ötlet megvalósításához. 

Köszönöm Mádi Gyuláné Fábián Ildikó kolléganőnek a segítségét, akinek nagy 
érdeme van abban, hogy ez a kötet elkészülhetett, és hogy nemfelejtődtek el azok 
sem, akik már nincsenek közöttünk. 

Remélem, hogy a XXI. század majdani tanárai és diákjai is szívesen belela
poznak az itt következő írásokba, és lesz valaki, aki folytatja majd a „ névsorol
vasást". 

Moldván György 
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Munkácsi Miklós 
volt igazgató, pedagógia

történelem szakos tanár 

l 980 szeptemberétől 1990 szeptemberéig- nyug
díjazásomig - voltam a Zrínyiben igazgató és tanár. 
Fontosnak tartom tanári mivoltom hangsúlyozását, 
mert az igazgatóság mellett lényegesnek tartottam és 

tartom ma is az igazgató tanári, pedagógiai tevékenységét. Rövid kényszermeg
szakításokkal egész életem a pedagógiai tevékenységgel volt kapcsolatos. Pá
lyám elég változatos volt, alkalmat adott olyan tapasztalatszerzéshez, mely egy 
pályához való kötődéssel nem adatik meg. Hisz voltam katonatiszt, segédmun
kás, tanító szülőfalumban, Tímáron, az Írószövetség vidéki titkára, majd a gim
názium igazgatója Gávavencsellőn, megyei pedagógiai felügyelő, végül 1980-tól 
igazgató a Zrínyiben. Őszintén megmondva, nem nagy kedvvel és igyekezettel 
fogadtam el a felajánlott igazgatóságot - akkor még nem volt pályázati rendszer. 
Az ok kettős volt. Nem akartam vezető lenni, különösen nem egy olyan iskolá
ban, amelynek tantestületében ebben az időben belső gondok, feszültségek vol
tak éppen azért, mert az igazgató nyugdíjba ment, és nem tudták, ki lesz az utód. 
Én a belső problémákat alapjában nem ismertem, de voltak olyan hírek, híreszte
lések, amelyek eltorzítva jelezték a valós vagy vélt állapotokat. 

Az igazgatóságot elvállaltam, és e döntésemet nem bántam meg. Egy kis falu
si gimnáziumban megedződtem, az volt életem igazi nagy kihívása, hisz a sem
miből kellett, kollégáimmal együtt olyan iskolát teremtenünk, amely a környező 
községek lakosságának a bizalmát elnyeri és elvárásait kielégíti. Azt hiszem, si
került. Bennünket nem a diákok hagytak ott, az iskola megszűnésének más és 
több oka volt. 

Úgy jöttem a Zrínyibe, hogy nem vettem tudomást a testükten belüli korábbi 
ellentétekről, feszültségekről. Néhányan megpróbáltak „súgni'', de én nagy szót 
hallottam. Ezt a testület hamar észrevette és értékelte. Azt hiszem, sokkal hama
rabb, rövidebb idő alatt szűntek meg a belső bajok, mint gondoltam és mint má
sok is gondolták. A Zrínyi tantestülete megszűnt a városi vezetők és a közvéle
mény gúnyos céltáblája lenni . Hisz a Zrínyi a belső ellentétei ellenére is az or
szág legjobb középiskolái között szerepelt; újító, vállalkozó, kezdeményező volt, 
és ebben a testületnek, a szülőknek és az iskolaigazgatóinak igen nagy szerepe 
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volt. A nívót megtartottuk, sőt javítottuk is, 1990-ben a Zrínyi az ország negyedik 
legjobb iskolája lett. Ez kollektív eredmény volt, és ebben nagy része volt a Mold
ván házaspárnak is. Megtartottuk újító, kezdeményező kedvünket. A kiváló ta
nulmányi eredmények mellett kézilabdacsapatunk országos híre kiterebélyese
dett, de nem zárkózva el az újtól sem, ebben az időben alakult meg a Webber
kórus. 

Hatodik éve vagyok nyugdíjban. Emlékeim az iskoláról, a tanárokról, diákok
ról igen jók. Művelt, sokoldalú volt ez a testület. Egység volt a fiatalok és az 
idősebbek között a pedagógiai célokban és módszerekben, melyek megvalósulá
sában szinte mindenki segített és közreműködött. Hangulatos kirándulásaink szik
rázó, vitatkozó tantestületi üléseink voltak. A presszósarokban rendszert ddngető 
vitáinkból szintén kivettétek részeteket Marikával együtt. Érdekes volt ez a sa
rok. Lényeges és lényegtelen, a feszültséget oldó ugratások, csevegések, viccek 
en:lékezetesek maradnak. Hogy mégsem vagyok ma ott gyakori vendég, ez már 
mas lapra tartozik. 

Kedves Gyuri! Feleséged, Marika és Te meghatározó egyéniségei voltatok a 
Zrínyinek. Hol így, hol úgy, de ez tagadhatatlan. Ilyen az élet! Az a tíz év, amit 
együtt tanítottunk, gondolkodtunk, drukkoltunk, fagyoskodtunk, felejthetetlen 
emlékeket jelentenek. El lehet azt felejteni, hogy Te a Zrínyi- szó szoros érte
lembe? vett- hideg napjaiban panyókára vetett hetykeséggel követelted, hogy 
maradjon ez a korszerűtlen fűtés. Vagy azt, hogy a menzán „kivételes" étvá
gyaddal tüntetted ki a szakácsnőket! És még mennyi mindenre lehetne azt mon
dani, hogy Nem! De széleskörű műveltséged, fanyar humorod feszültségoldó 
hatását sem. Sokoldalú érd~klődési körödet megtartva, légy boldog családod
dal együtt a nyugdíjas évek alatt, és Hajrá, Zrínyi! buzdítással emlékezzünk 
iskolánkra! · 
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Ábrányi Edéné 
Akurátni Mária 

történelem-földrajz szakos tanár 

A Zrínyi Ilona Gimnázium számomra a folytonos
ságot jelentette, hiszen ott voltam gimnazista diák, 
majd tanár, és odajárt mindkét gyermekem. Közép
is.kolásként 1951-től 1955-igjártam a régi, JósaAnd

rás utcai épületbe, ott is érettségiztem. Egyetemi éveim és kollégiumi nevelői 
működésem után, 1962-től nyugdíjba vonulásomig az új épületben, a Széchenyi 
utcai intézményben tanárkodtam. Kezdő tanárként szorongva láttam munkához, 
hiszen sok tanárom még az iskolában tanított, s féltem, hogy megfelelek-e az 
általuk elvártaknak. A belilleszkedés, szerencsére, könnyen ment, nagyon sok 
segítséget kaptam mind szakmai, mind pedagógiai, mind pedig emberi magatar
tás terén volt tanáraim, Szitha Mária, Urbán Erzsébet, Irsay Rezsőné, dr. Mandu
la Sándorné, Hadháziné Etuka néni kolléganőktől, Horváth Sándor kollégától, 
akiknek ezúton is szeretném köszönetemet kifejezni. 

Nagyon sok gimnáziumi és egyetemista társam is kollégám lett. Iskolánk egyik 
jellemzője volt, hogy diákjait az egyetem elvégzése után szívesen várta vissza 
mint tanárokat. 

Mindig boldogan mentem dolgozni, mert - részint a fenti okok miatt - baráti 
segítőkész légkörbe kerültem. Munkám során sok segítséget kaptam az iskolal 
vezetőségtől; maximális munkát követeltek, de ugyanakkor az egyéni problémá
imat is segítettek megoldani. Pályafutásom alatt nagyon sok tanítványom lett 
mérnök, közgazdász, jogász stb. 1995-ig, nyugdíjba menetelemig nagyon sok 
emlékezetes élményben és sikerben volt részem, amikhez természetesen kudar
cok is járultak. 

Nagyon nagy örömmel tölt el, ha volt tanártársaimmal és tanítványaimmal 
találkozom, és elbeszélgetünk emlékeinkről, gondjainkról, problémáinkról. Mint 
volt osztályfőnök és tanár várom az érettségi találkozókat, mert így nyomon kö
vethetem tanítványaim életét, sorsát, s lemérhetem, hogy munkám nem volt hiá
bavaló. 
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, 
Abrányi Ede 

történelem szakos tanár 

Nem akartam pedagógus lenni, de mert az istenek 
így akarták, mégis az lettem. Tekervényes utat járva 
jutottam el a katedrára. Önhibámon kívül öt helyen 
felvételiztem (az akkori rendszer dogmái miatt), s 

jutottam el a debreceni Kossuth Lajos Tudományegyetemre, ahol tanári diplomát 
szereztem. Ha most kellene pályát választanom, akkor is a pedagógus pályát vá
lasztanám, annak ellenére, hogy sem anyagilag, sem pedig erkölcsileg nincs meg
becsülve e pálya. Tanítványaim szeretetét, munkám megbecsülését a mai napig is 
élvezem. Bármerre járok, mindenütt találkozom tanítványaimmal, és ez jó érzés. 

Nagyon fiatalon kerültem irányító posztra, feladatom Szabolcs-Szatmár me
gye nevelő-oktató munkája személyi feltételeinek a biztosítása volt. A Zrínyi Ilo
na Gimnáziumba 1967. szeptember l-jével kerültem fél állásban, mert a másik 
félben a megye középfokú intézményeiben a történelem tantárgyat felügyeltem, 
gondoztam. Az iskola nem volt új 'számomra, mert egyrészt hivatalból is figye
lemmel kellett kísérnem az itt folyó munkát, másrészt a feleségem is itt tanult, 
illetve itt tanított. Az itt eltöltött huszonnyolc évről többnyire csak a szép emlé
kek élnek bennem, még akkor is, ha olykor-olykor a cél érdekében komoly szó
csatákat vívtunk. 

Mindenekelőtt a gyerekekre gondolok szívesen, de szeretettel emlékszem 
kolléganőimre, kollégáimra, igazgatóimra, a munkát segítő technikai dolgo
zókra. Szívesen emlékszem valamennyi zrínyis rendezvényre: kulturális, sport
műsorokra, diák és testületi kirándulásokra, az almaszedésre stb. Még ma is 
felriadok álmomból, ha a Honvédelmi Napok keretében rendezett lövészeti 
versenyről álmodom, amikor egy „élharcos" tanuló rámfogra a fegyvert és 
mondta: „Ede bácsi, nem sül el!" Jaj, mi lett volna, ha elsül? Örültem annak, 
hogy tanítványaim megállták helyüket mind a felsőoktatási intézményekben, 
mind pedig az élet különböző területein. Elődeink lerakták az alapokat, mi 
pedig építettük a zrínyis szellemet. Utódainknak azt kívánom, hogy folytas
sák e nemes feladatot! 
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Adorján Istvánné 
Varga Julianna 

biológia-kémia szakos tanár 

A debreceni Kossuth Lajos Tudományegyetem bi
ológia-kémia szakán szerzett diplomát 1956-ban. Két 
évig az egyik nyíregyházi általános iskolában taní
tott, majd 1958-ban került a Zrínyi gimnáziumba. 

Mindkét szaktárgyat úgy tanította, hogy tanítványai nem érezték „száraz" tu
dománynak a biológiát és a kémiát. Ennek tudható be, hogy később tanítványai 
éppen ezeken a szakterületeken folytatták egyetemi, főiskolai tanulmányaikat, és 
lettek szaktanárok, vegyészek, orvosok. A szorosabban vett tanári munkán túl is 
a biológiához való vonzódás jellemezte. A megyei pedagógiai intézetben tevé
kenykedett, pedagógiai kísérletekben vett részt, az új biológiai és kémiai tan
könyveket alkalmazta, és bemutató órákat tartott. Kialakította a biológiai és ké
miai szaktermeket, amelyek a mai napig is működnek. Tanítványaival tárlókat 
rendezett be a szabolcsi növényvilágból. Irányította, vezette az iskolai vöröske
resztes szakkört; értékes versenyeket nyertek meg tanítványai. Férjével együtt 
több évtizedig tanított a gimnáziumban. Rengeteg mozgalmi munkát végeztek 
ifjúsági, szakszervezeti vonalon. 

Most már több éve nyugdíjas, de tanítványaival tartja a kapcsolatot. Örül, ha 
az érettségi találkozókon az öregdiákok arról számolnak be, hogy életükben jól 
hasznosítják azokat ismereteket, tanácsokat, amelyeket volt osztályfönöküktől 
kaptak. Jó érzés egy pedagógus számára, hogy azt látja, intelmeit, jó szándékú, 
segítő tanácsait neveltjei megfogadták, és erre a jó érzésre most nagy szüksége 
van, mert talán ez is enyhít valamit férje elvesztésének fájdalmán. Most széttört 
körülötte a világ, és nehéz napokat él át, nem tudta papírra vetni emlékezéseit, 
így csak közvetve kíséreltük meg e néhány sorban leírni, mit jelentett számára a 
tanítás, nevelés, a tanulók felkészítése az életre. 
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tanári oklevelet 1973-ban. 

Dr. Balázsy Sándor 
tanszékvezető főiskolai tanár 

a biológiai tudományok kandidátusa 

Demecserben születtem, ahol az általános iskolát 
és a gimnáziumot is végeztem. Ezt követően a Kos
suth Lajos Tudományegyetem természettudományi 
karán kaptam biológia-kémia szakos középiskolai 

A diploma megszerzése után öt évig tanítottam a Zrínyi Ilona Gimnáziumban, 
majd utána még néhány évig mint óraadó. Az itt töltött öt év nem törölhető ki az 
életemből, hiszen kiváló igazgatómra, tanártársaimra és diákjaimra mindig sze
retettel gondolok vissza. Vannak közöttük zrínyis és főiskolai kollégák éppúgy, 
mint az élet más területein dolgozó, de önmaguktól a középiskolában töltött évek
hez hasonlóan, maximális teljesítményt követelő tanítványaim. Minden nap öröm
mel mentem dolgozni, mert az iskola szelleme humánus, és a kollégák nemcsak a 
diákokkal, hanem önmagukkal szemben is magasra állították a mércét. Néhány 
év alatt a diákjaim közül többen volták az országos tanulmányi versenyek helye
zettjei. 

1978-ban kerültem a Bessenyei György Tanárképző Főiskola növénytani tan
székére, ahol a növényélettan és mikrobiológia oktatását végzem. Doktori érte
kezésemet A cellulóz és a nád mikrobiológia lebontása a Tisza vizében és iszap
jában címmel 1981-ben védtem meg summa cum laude minősítéssel. Majd új 
kutatási feladattal a nyírségi savanyú homoktalajok eredményesebb hasznosítása 
a csillagfürt és a mikroorganizmusok közötti kölcsönhatások tanulmányozásával 
folytattam. Kandidátusi értekezésemetA Lupinus albus L., a diazotrofBradyrhizo
bium és az amenzalista Psedomonas törzsök közötti interakciók címmel 1991-
ben védtem meg. Mikrobiális-ökológiai vizsgálataimmal igyekeztem hozzájárul
ni a fenti probléma jobb megismeréséhez. 

A tudományos fokozat megszerzését követően környezeti mikrobiológiával, a 
nehézfémek bioakkumulációja baktériumokban, valamint a pollenallergia 
mikrobiális kérdéseivel foglalkozom. A megjelent, valamint közlés alatt lévő hazai 
és külföldi publikációimnak és előadásaimnak száma magyar és angol nyelven: 92. 

A Zrínyi Ilona Gimnázium oktató-nevelő munkáját most is figyelemmel kísé
rem, hiszen lányaim is a gimnázium növendékei. 
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Bálint Mihály 
testnevelés szakos tanár 

Születésem óta Nyíregyháza polgára vagyok. Di
ákként a zrínyis sportesemények és a zrínyis bálok 
keltették fel érdeklődésemet a ZIG iránt. Talán en
nek is köszönhető, hogy a későbbiek során életem 

sorsa is zrínyis diáklánnyal kötött össze. Testnevelő tanárként 1962-től 1969-ig 
tanítottam az iskolában, közben megyei szakfelügyelői teendőket is elláttam. Erre 
az időszakra mindig jó érzéssel gondolok vissza. Működésem ideje alatt a leg
fontosabb elvem az volt, hogy az értelmi, erkölcsi és a testi nevelésben a reám 
bízott területen a legjobbat nyújtsam. Ehhez a munkámhoz az iskola vezetőitől és 
a kollégáktól minden segítséget megkaptam. 

Tanítványaimban a képességeiknek megfelelően igyekeztem a testkultúra iránti 
igényüket felkelteni. A sportköri foglalkozásokon sokszor kicsinek tűnt a torna
terem, ahol a foglalkozásokon a gyengébb képességűektől a versenysportolókig 
mindenki egyaránt részt vehetett. Szép emlékeket őrzök azokról a sportesemé
nyekről, amelyeken a tanulók lelkes közreműködéssel igyekeztek az iskola jó 
hírnevét öregbíteni. Különösen említésre méltó a tornászok teljesítménye, akik 
az iskolai versenyektől az olimpikonok közreműködésével megrendezett színhá
zi sportbemutatókig nagy elismerést vívtak ki. Meg kell említeni a leány kézilab
da- és kosárlabdacsapatot, amelyeknek tagjai több alkalommal szereztek kelle
mes meglepetést iskolájuknak. Korosztályukban többen az országos válogatott
ság szintjéig is eljutottak, sőt volt köztük olyan is, aki a későbbiekben olimpikon
ként húzhatta magára a magyar címeres mezt. Jó volt hallani egy 30 éve volt 
tanítvány visszaemlékezését, aki egy véletlen találkozásunk alkalmával a követ
kezőket mondta: „Csodálatos négy év volt - életem legszebb évei-, amiket eb
ben az iskolában töltöttem, a kosárlabdajáték olyan élményt nyújtott számomra, 
amit nem tudok elfelejteni!" 

Azt hiszem, a volt ZIG-es diáknak ebben a kijelentésében megfogalmazódott 
valamennyi tanártársam iránti érzelme is, hiszen valamennyien részesei voltunk 
jellemük formálásának . 
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Bessenyei Lajosné 
Inagyarszakostanár 

1961 szeptemberében lettem a Zrínyi gimnázium 
tanára, és 1981 júniusáig tanítottam itt. Az 1961 /62-es 
tanév az utolsó éve volt az iskolának a Jósa András 
utcai épületben. 

Rövid idő alatt nagyon megszerettem ezt az intézményt. Úgy éreztem, hogy a 
diákok és tanártársaim egyaránt befogadtak. Rögtön két negyedik osztályban kezd
tem tanítani olyan tanulókat, akiket addig a szakmai berkekben kiváló tanárnak 
minősített Sárdi Béla tanított magyar nyelv és irodalomra. De volt saját osztá
lyom is: egy népes első osztály az alagsorban. Alig fért el a 40 diák a sötét, leve
gőtlen szükségteremben. 

Abban az időben csak lányok jártak a Zrínyi be. Az első perctől nagyon tet
szett nekem, hogy a tanárnőket Vali néninek, Klári néninek stb. szólították. Ez is 
hozzájárult ahhoz a meghitt, baráti hangulathoz, amely az egész iskola életét jel
lemezte. 

1962-ben átköltöztünk az új, modem: Széchenyi utcai épületbe. Óriási dolog 
volt birtokba venni a tágas, világos, központi fűtéses tantermeket, a kényelmes 
tanárit. Emlékszem, milyen örömmel rendezgettük az iskola új könyvtárát. A vá
ros és mi is nagyon büszkék voltunk az új iskolára. Aztán megjelentek a fiútanu
lók is, pezsgett az élet a Zrínyiben. 

Igyekeztünk minden lehetőséget megragadni, hogy emeljük a tanítás színvo
nalát. Így kapcsolódtunk be - az országban szinte az elsők között - a fakultatív 
oktatásba. Ez aztjeleritette, hogy a diákok- saját választásuk szerint-általában 
két tantárgyat nagyobb óraszámban tanulhattak. A tanárok nagyon sokat dolgoz
tak azé1i, hogy megfeleljenek az új követelményeknek. Pesti továbbképzésekre, 
tapasztalatcserékre jártunk, még a tatai gimnáziumba is ellátogattunk, hogy lát
hassunk egy-két érdekes magyarórát. Úgy gondolom, ha voltak is a fakultatív 
oktatásnak hibái, a mai tagozatos osztályok ebből nőttek ki. 

Amikor a gyakorlati oktatás bevezetésére mód nyílt, varrógépekkel, szabóasz
tallal jól felszerelt tanterem állt a lánytanulók rendelkezésére, itt sajátították el a 
szabás-varrás mesterségét, többen kerültek innen a könnyűipari főiskolára. 
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Ezek mellett a tanulók személyiségének kiteljesítéséhez hozzájárult a sok, szín
vonalasan megrendezett iskolai ünnepély, műsoros est, a különböző versenyeken 
való részvétel. Volt olyan osztály - pl. az 1969-ben végzett IV. D -, amely egy 
teljes kórust állított ki saját tagjaiból karmesterrel együtt, és sikeresen vett részt a 
különböző vetélkedőkön. 

És a kirándulások, a minden évben visszatérő, híres zrínyis kirándulások! 
Amikor különvonaton az egész iskola útra kelt, és a szabolcsi gyerekek négy év 
alatt - míg az iskola diákjai voltak - megismerkedhettek a Dunántúl legszebb 
vidékeivel egészen az osztrák határig. Megnézhették a legnevezetesebb épülete
ket, múzeumokat, látták a szépséges Balatont, a fővárost. E kirándulások felidé
zésekor feltétlenül meg kell említeni dr. Jósvai Lászlót, az iskola volt igazgatóját, 
aki mindenkor lelkes szervezője volt ezeknek. Sőt, arra is volt gondja, hogy isko
lája tanárai minél többet lássanak, tapasztaljanak, egy-egy fáradságos tanév után 
minél többet ismerjenek meg, a világból. A tantestületi kirándulások jóvoltából 
járhattam Bécsben, Kolozsvárott, Marosvásárhelyt, Krakkóban, Leningrádban és 
másutt. 

Ha visszatekintek tanári pályám 34 esztendejére, elmondhatom, hogy a Zrí
nyinek köszönhetem tanári munkásságom legszínesebb, leggazdagabb, legtöbb 
örömöt hozó éveit. 
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Dr. Beszeda Imre 
kémia-fizika szakos tanár 

1942. február 3-én Miskolcon születtem. Itt jár
tam általános iskolába, majd középiskolába is. 1960-
ban érettségiztem a Kilián György Gimnáziumban. 
Még ebben az évben felvettek a debreceni Kossuth 

Lajos Tudományegyetemre, ahol 1965-ben megszereztem a kémia-fizika szakos 
tanári diplomát. 

Tanári pályámat Ibrányban, a Móricz Zsigmond Gimnáziumban kezdődött, 
majd 1968-tól öt éven át tanítottam a Zrínyi Ilona Gimnáziumban - elsősorban 
fizikát. Szerencsésnek tartottam magam sorsom ilyen alakulása miatt, mert mindkét 
iskola olyan „műhely" volt, ahol kezdő tanárként megismerhettem e „mesterség" 
nehézségeit és szépségeit is. 

1973-tól a Bessenyei György Tanárképző Főiskola fizika tanszékének oktató
ja vagyok. Jelenleg főiskolai docensként elsősorban a mechanika tantárgy okta
tásával foglalkozom. Tanszékünkön a Bioszféra fizikai vizsgálata című tudomá
nyos kutatási témához kapcsolódva, 1984-ben spektroszkópiai témából egyetemi 
doktori címet szereztem. 
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Dr. Borbély Györgyné 
Kiss Anna 

földrajz-francia szakos tanár 

1961 őszén kerültem a Zrínyi Ilona Gimnázium 
tantestületébe.Akkor költöztünk Debrecenből férjem 
szülővárosába, kertes családi házba. Szerencsémre 
az. iskola éppen keresett egy francia szakos tanárt. 

Nagyon hamar sikerült beilleszkednem a zömében fiatal, hozzám hasonló korú 
tanárokból álló közösségbe. Valóban igen jó volt itt a szellem. Sok volt a kisgyer
mekes mama. Nekem is féléves volt a fiam, s bizony mi tanítottunk. Nem volt 
csak három, később öt hónap kedvezményünk. Gyakran majdnem lefordultunk a 
katedráról az álmosságtól. De azért kibírtuk, soha nem panaszkodtunk, erőt ad
tunk egymásnak. A tanítás iránti elhivatottság is erősebb volt a fizikai megterhe
lésnél. Nagyobb szerencsém nem volt pályaválasztáskor sem. Végig a Rákosi
rendszer alatt voltam egyetemista (1951-55). 

Jóllehet mindig is francia szakos tanár szerettem volna lenni, az csak egy var
gabetűvel vált lehetővé. Ugyanis a felvételire szóló behíyót még megkaptam, de 
közben a nyugati nyelveket oktató tanszékeket bezárták. Igy végeztem el ezalatt a 
földrajz-földtan szakot. 1956 után végre sikerült kiegészítő szakként diplomát 
szerezni francia nyelvből is. 

Moldván György kollégával együtt több mint két évtizeden keresztül oktattuk 
a francia nyelvet tagozati szinten is. Igen sok tanítványunk tanult tovább ezz~l a 
nyelvvel a legkülönbözőbb egyetemeken. Mindig örültünk egymás sikerének. Ugy 
érzem, hogy nagyon sok tanulóval sikerült megszerettetni ezt a szép, nagy kultú
rát hordozó nyelvet. 

Később, sajnos, az angol nyelv túl nagy árnyékot vetett rá. Ma már ismét egy
re többen látják e nyelv hasznosságát. Lassan meg fog szűnni a világnyelvek 
egymás fölé- és aláhelyezése. Egyre inkább az lesz a kérdés, hogy ki hány nyelvet 
beszél, s nem az, hogy melyiket... 

Kívánom, hogy úgy legyen! 
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Dr. Burger Miklósné 
Salát Mária 

orosz-lllagyarszakostanár 

1957-ben szereztem meg magyar-orosz szakos 
diplomámat a budapesti EL TE bölcsészeti karán. 
Pályám legszebb éveit a Zrínyi Ilona Gimnázium fa
lai között éltem át. 1959-1968-ig dolgoztam ebben 

az iskolában. Ebben a gimnáziumban voltam kezdő tanár, és itt tanultam meg a 
tanítás alapvető szabályait. Itt figyelhettem meg először, hogyan válnak tanítvá
nyaim felnőttekké. 

Olyan nagy tudású és tapasztalt, idősebb kollégák segítségét élveztem, mint 
Szitha Mária, dr. Katona Béláné Anci, Bessenyei Lajosné Gizike, dr. Jaross 
Kálmánné Klári és mások. Egész pályámat meghat~rozó útmutatást kaptam tő
lük. Jó baráti kapcsolatba kerültem a velem egyidős, fiatal kollégákkal is, akikre 
sz~r~tettel emlékezem. Név szerint is kiemelem a segítőkész Moldván házaspárt, 
Mad1 Gyulánét, Ekler Györgynét, Nagy Jánosnét, Pristyák Magdit. 

Nem tudom elfelejteni a Jósvai igazgató úr által csodálatosan megszervezett 
nagy iskolai kirándulásokat, a nagy sikerű rendezvényeket, a tanulmányi verse
nyekre való komoly felkészüléseket. Kedves emlékek sokasága tárul elém, noha 
messzire kerültem a gimnáziumtól, emlékeim elevenen élnek. 

Jókai írja: „Nem a válásban van a feledés, hanem a feledésben van az örök 
válás". Milyen igaza van! De most csupán néhány emléket rögzíthetek ezen írás 
?1űfajának korlátozoí!, lehetőségei miatt. Diákjaimat becsületre és emberségre 
igyekeztem nevelni. Oszintén tudtam örülni minden apró sikerüknek, s ők ezt 
megérezték. Felejthetetlen IV. B osztályom tanulói szereteten alapuló tisztelet
ben tartottak. Minden későbbi osztályomat hozzájuk hasonlítottam. 

1989-ben mentem nyugdíjba, 32 évet töltöttem a pályán. Búcsúztató kollégá
im a szívemhez nagyon közel álló Pál apostoltól vett idézettel jellemezték pálya
futásomat: „Futásomat elvégeztem, a hitet megtartottam". Nagyon jólesett, és 
ha tisztességgel végeztem munkámat, az a Zrínyi gimnáziumban eltöltött évek
nek is köszönhető. 

Ekler Györgyné , 
Varju Eva Ibolya 

orosz-történelem szakos tanár 

34 felejthetetlen évet töltöttem a Zrínyi gimnázi
um falai közt. Már diákként is szerettem ide járni. 
Kiváló tanáraim voltak. Kedvenc tantárgyamat, a 
matematikát osztályfönököm, Zsóka néni- Urbán Er

zsébet - tanította. Az irodalom felé Fehér Gáborné Margit néni egyengette utun
kat. Igazgatóm, Horváth Sándor ösztönzésére lettem tanár. Hogy miért éppen 
orosz-történelem szakos, annak szaktanáraim, Marija Alekszandrovna - Szitha 
Mária- és fiatal töri tanárnőm, Anci néni - dr. Katona Béláné - a megmondhatói. 
Sok szép emléket őrzök diákéveimből; remélem, ezt az én növendékeim is el
mondhatják. 

A pesti egyetemi évek után - ahol férjemmel is megismerkedtem - üde szín
foltot jelentett életünkben a szatmári tájon, a ópályi iskolában eltöltött két év. A 
gyerekek kedvesek, aranyosak, szeretetreméltóak voltak. Az első órán a hetes 
szabályosan jelentett, s letette elém az asztalra az akkor ott még divatos pálcát. 
Sohasem felejtem el azt a pillanatot: harminc szempár nézett rám, és várta, hogy 
most mi lesz„. Én döbbenten álltam, és akkor tudatosult bennem, hogy e pályán 
tényleg szükség lehet rám. Ez az érzés aztán még nagyon sokszor visszatért min
den év szeptemberében; hogy akik szemben ülnek velem, azok várnak tőlem va
lamit. 

1960-tól ismét zrínyis évek következtek. Szeretettel fogadott a régi alma ma
ter. Éreztem volt tanáraim bátorítását, s a velem együtt érkezőkkel is gyorsan 
megértettük egymást. Nem telt unalmasan az élet a három évtized alatt.A Zrínyi 
Piritér Miklós igazgatása alatt - mint ma is - mindig vállalkozott az újra, a kísér
letezésre. A lányok számára talán a legizgalmasabb a koedukáció bevezetése volt. 
Majd az 5+ l-es rendszer. Az első osztályommal pl. hetente egy napot a mezőgaz
daságban töltöttünk. Kipróbáltuk két órában a szabás-varrást, a kertészkedést is, 
és következett a gimnázium profilját kialakító tagozat és FAKT. Iskolánk szelle
méhez nemcsak a kísérletezés, hanem a hagyományok őrzése és ápolása is hozzá
tartozott. Néha úgy éreztem magam, mintha egy jó nevű líceum tanára lennék. 

Szaktárgyaim tanításában örömömet leltem. Tehetséges, nagyszerű tanítvá
nyaim voltak. Továbbtanulásuk, pályájuk során többségük jól hasznosította az itt 



megszerzett tudást. Nagy részük letette idegen nyelvekből a középfokú nyelv
vizsgát. S gyakran izgultam együtt versenyző diákjaimmal az OKTV országos 
döntőin. 

A siker mellett bőven voltak gondjaink és problémáink, de a hagyományos 
zrínyis szellem nem engedte, hogy ezek elhatalmasodjanak. Az igényesség, a 
jobbító szándék előbb-utóbb háttérbe szorított és feloldott minden konfliktust. 
Mindig dolgozott intézményünkben több olyan kiváló, vezető pedagógus szemé
lyiség, aki a tudását, szellemiségét a többiekre is kisugározta. Így aztán tudott 
érvényesülni a sokféle érték. 

El ne felejtsem megemlíteni a presszósarkot! Mindig működött a „kávésarok", 
órák közti szünetekben, tanítás után, néha még este is. Ez volt a mi szabad fóru
munk, ahol kötetlenül megbeszéltük a nagyvilág és a mi kisebb világunk dolgait. 

Visszagondolva az elmúlt évtizedekre, előttem sorjáznak tanítványaim arcai. 
Hányan is voltak? - ma már az ő gyermekeik közül is sokan járnak a Zrínyibe, 
vagy ott végeztek. Öt-hat alakalommal ért az a megtiszteltetés, hogy osztályfő
nök is lehettem. Az ő életükről tudok talán most is a legtöbbet. Mindig szoron
gással megyek el az egyre gyakoribb érettségi találkozókra. Vajon hogyan ala
kult életük? Megfelelő útravalóval láttuk-e el őket, hogy a gyorsan változó világ
ban megállják helyüket? 

Sajnos, sem a régi tanári kar, sem tanítványaim létszáma már nem teljes . So
kukra már csak fájó szívvel emlékezhetünk. A költő Rozsgyesztvenszkij sorai 
jutnak ilyenkor eszembe: „ ... ugyanúgy fütyörész a rigó odafönt nélkülünk! És 
virágoznak a fák odafönt nélkülünk! Futnak patakok, felhőcsapatok odafönt. 
Nélkülünk. Folytatódik az élet ... " 

Néhány éve nyugdíjasként úgy érzem, megtaláltam a helyem családom, uno
káim körében, de szeptember közeledtén még mindig összeszorul egy kicsit a 
szívem; az iskolai csengő már nem nekem jelez új tanévkezdetet. 
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Goron Lászlóné 
Kollmann Katalin 

matematika-fizika szakos tanár 

Nyíregyházi születésű vagyok, a Kálvineumban 
érettségiztem, az egyetemet Debrecenben végeztem 
1956-ban. Tanári pályafutásomat nem a Zrínyiben 
kezdtem, de 1965-től nyugdíjba menetelemig ott ta

nítottam. Mivel 1995 júniusában búcsúztam el végleg az iskolától, ez igen sok 
évet jelentett. 

Több évtizedes zrínyis pályafutásom alatt hozzánőttem az iskolához, ahol sze
retetteljes légkör uralkodott. Kartársaim között régi ismerősök is voltak, úgy is 
mint tanáraim (pl. dr. Romhányi Gyuláné, Margittai Vali, Román Ilus) és úgy is 
mint volt diáktársaim. Ez sokat jelentett a beilleszkedésben, habár összességében 
kellemes, segítőkész, elvárásaiban igényes, korrekt környezetbe cseppentem, 
amelyben jól éreztem magam. 

Dolgos évek voltak ezek, melyekben a munka eredményét nem feltétlenül a 
mindenkori tanítványok napi, évvégi vagy érettségi minősítése jelentette - habár 
ezek a mutatók folyamatosan lényegesek -, hanem a későbbi találkozások vagy 
hírek róluk, s az a jóleső érzés, hogy ők is felnőtt, értékes emberek lettek. 

Kellemes érzés volt számomra tanítványaimat később kartársként üdvözölni a 
tantestületben, pl. Garamvölgyiné Ács Máriát, aki most a matematika munkakö
zösség vezetője, vagy Vad Máriát, Juhász Gabriellát, Jakab Istvánnét, Gönczy 
Ágnest vagy Megyesi Máriát- aki most a Szent Imre Gimnázium igazgatója. 

Ma már emlék, sok-sok emlék. Vannak képek, ballagási tarisznyák és meghí
vók, melyeket őrzök s időnként előveszek. Jó látni e lendületesen megújuló isko
lát, az új épületrészekkel bővülőt, amely vonzza tekintetemet, ha arra járok a 
Széchenyi utcán. 
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Gönczy Tibor 
ének-zene szakos tanár 

Zenei tanulmányaim után Budapesten tanítottam 
a VIII. kerületben, majd 1962-ben jöttem Nyíregy
házára, az 5. sz. iskolába. 1964-től a Zrínyi gimnázi
umban is tanítottam mint óraadó. 1967-től már kine

vezett tanárként dolgoztam 1970-ig. Ebben az évben kerültem a tanárképző főis
kola ének-zene tanszékére, ahol 23 évig oktattam, még nyugdíjasként is, de hű 
maradtam a Zrínyi gimnáziumhoz is, ahol tovább tanítottam - ismét óraadóként-
1982. júniusig, így összesen 18 évet. 

Szerettem a Zrínyi gimnáziumot nagyrészt tehetséges és rendes gyerekanya
gáért, sok képzett és művelt, kedves kartársáért, és munkámat mindig támogató, 
zenét kedvelő és értékelő igazgatójáért, dr. Jósvai Lászlóért, aki számos esetben 
fejezte ki szóban és tettben is, hogy sikereinknek és eredményeinknek örül és azt 
értékeli. 

Ami a sikereket illeti, az iskola általam vezetett énekkarára gondolok.Az éven
ként megrendezett kórusversenyeken mindig aranyénnet nyertünk, a város akko
ri zenei életében szereplőként vettünk részt, az országos nagydíj jutalmaként a 
Balaton mellett nyaralt a kórus egy héten át, a Magyar Rádióban lemezfelvéte
lünk volt. A sok szép közös énekléssel és az énekórai zenehallgatásokkal sok 
tanulót „megfertőztem" a jó zenével. Ezt tartom életem és munkám legnagyobb 
örömének és sikerének. 

Sokszor felrémlik emlékezetemben az a 18 dolgos év nehézségeivel, de még 
inkább kedves emlékeivel, nyájas, biztató és megé1tő arcaival. Néha azért eszem
be jut, hogy amiért oly sokat dolgoztam, az embert jobbá tevő ZENE - főleg 

iskoláinkban - hullámvölgyben van. De hátha igaz az, hogy hullámvölgy után 
hullámhegy jön! 
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Horváth Sándor 
latin-történelem szakos tanár 

Azt szokták mondani, hogy a kárpátaljai magyar 
- bár soha nem mozdult ki szülőfalujából- öt ország 
állampolgára lehetett. Én meg közel negyven eszten
dős pályafutásom alatt ugyanannyi gimnáziumnak 

voltam a tanára, igazgatója. Így Szabolcs-Szatmár-Beregben járva nincs falu, sem 
város, ahol több ezer tanítványom közül ne találkoznék össze egy-egy volt diá
kommal, leánnyal vagy fiúval. 

1941-ben neveztek ki a Nyíregyházi kir.kat. Gimnázium (később Vasvári Pál 
Gimnázium) tanárának, de rövidesen az Angolkisasszonyok gimnáziumában ta
nítottam. 1950-ben lettem a Zrínyi Ilona Gimnázium igazgatója. 1954-ben a Kos
suth Lajos Gimnáziumba mentem át igazgatónak. Mindegyik intézetben nagy
szerű kollégákkal kerültem össze, akiktől fiatal koromban nagyon sokat tanul
tam, együttműködésükkel eredményes munkát végezhettem. Mind Zrínyi, mind a 
Kossuth gimnázium az ország egyik legjobb hírű, eredményes középiskolája lett. 
Ezért kétszer is - 1952-ben és 1954-ben - kiváló igazgató kitüntetésben részesül
tem. 

1956-ban a forradalom szele a Kossuth gimnáziumból előbb a Vasvári Pál 
Gimnáziumba, majd feleségemmel együtt általános iskolába sodort, és csak a 
minisztérium közbelépésére kerültem vissza 1962-ben a Zrínyi Ilona Gimnázi
umba. 1976. évi nyugdíjazásomig itt dolgoztam meghitt baráti körben, eredmé
nyesen. 

Ma, nyolcvan évesen minden iskolám, volt kollégám, a régi tanítványok bol
dog éveket idézve élnek emlékezetemben. 
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Dr. Jaross Kálmánné 
Sándor Klára 

orosz szakos tanár 

A Zrínyi Ilona Gimnáziumba a kereskedelmi kö
zépiskolából 1955-ben kerültem, ahová a mindenki 
által tisztelt és szeretett dr. Margitics Gyuláné Valika 
„hívott meg". Nagyon örültem a meghívásnak, bol-

dogan jöttem a Zrínyibe, egyrészt mert a gimnáziumban nagyobb súlya volt a 
nyelvoktatásnak, másrészt abba a tantestületbe kerültem, amelynek neve túljutott 
az iskola kapuján. Így lettem kollégája olyan kiváló pedagógusoknak, mint Fehér 
Gáborné, Pelsőczy Zoltán, Fodor Piroska, Tóth Lászlóné, Szitha Mária, Román 
Ilona, KeresztesAndor, dr. Mandula Sándomé ... A felsorolás korántsem teljes, és 
sokan már nincsenek közöttünk.Az iskola igazgatója, Valika személye, varázsla
tos egyénisége is garantálta az iskola kiváló oktató-nevelő munkáját. 

Én egy „nemszeretem" tárgyat - orosz nyelvet - tanítottam, de ennek ellenére 
és örömömre sokan e téren folytatták egyetemi tanulmányaikat, s majd mint tan
árok a Zrínyibe jöttek, folytatni az én „mesterségemet". Zrínyis tanár koromban 
1 7 éven át megyei szakfelügyelő is voltam. A városban és a megyében nem volt 
olyan gimnázium vagy szakközépiskola, ahol ne tanított volna egy-két volt zrí
nyis diák. Látogatásaimkor engem mindig örömmel üdvözöltek (na persze, in
kább az általam nem látogatott kollégák), mert személyemben egy kicsit - az ő 
fogalmazásuk szerint - a volt iskolájukat, tanáraikat láthatták bennem. Mind
egyikük nagyon büszke volt zrínyis múltjára. 

Tanári pályafutásom 194 7-ben kezdődött s 1987-ig tartott, illetve 1989-ig, mert 
még 3 évet szerződéses óraadóként dolgoztam. 65 évesen mentem nyugdíjba, s a 
plusz három évvel 68 évesen hagytam abba a mesterséget. Összesen 43 évet taní
tottam, ebből 30-at a Zrínyiben. 

Sok volt kollégámmal, tanítványommal tartom a kapcsolatot. Mindig szeretet
tel gondolok rájuk és volt igazgatóimra, dr. Margitics Gyulánéra, dr. Jósvai Lász
lóra és Munkácsi Miklósra, hisz ők voltak életem társai, kísérői, barátai. 

S végül hadd tegyek említést a kiváló tanárról, emberről, a legjobb barátról, 
Margittai M. Valériáról, aki hosszú éveken át volt az iskola igazgatóhelyettese, 
lelkes híve, propagálója a nyelvoktatásnak és megalapozója az iskolában folyó 
nyelvoktatás jó hírének. 

Dr. Jósvai Lászlóné 
Smigala Gabriella 

orosz szakos tanár 

Utam a Zrínyibe nem volt szokványos, egyenes 
út. Sok mellékutat jártam be, míg 1965-ben végre 
azt mondhattam: „visszajöttem!" 

. 1942-től 46-ig voltam a Geduly Henrik ev. Le
ánygimnázium, a későbbi Zrínyi egyik elődiskolájának növendéke. Tanáraimtól 
nagyon sok szeretetet, támogatást kaptam. Az iskola légköre meghitt, családias 
volt. Az első két év felhőtlen boldogsága után kegyetlen napok következtek. Osz
tálytársaim hannada nem tért vissza a koncentrációs táborból, szétszóródtunk. 
Mindössze kilencen érettségiztünk. 

A községet, ahol szüleimmel éltünk, Csehszlovákiához csatolták, így számomra 
a továbbtanulás lehetősége teljesen beszűkült. Házasságom révén kerültem újra 
Nyíregyházára. Tanulni kezdtem. Tanítói, majd szlovák szaktanítói oklevelet sze
reztem. Nagycserkeszen tanítottam, később kilenc évig voltam szakfelügyelője a 
szabolcsi szlovák nemzetiségi nyelvet oktató iskoláknak. 1963-tól a Zrínyi le
ánykollégiumában dolgoztam, és párhuzamosan végeztem az orosz szakot a Kos
suth Lajos Tudományegyetemen. Így kaptam lehetőséget, hogy orosz szakos ta
nárként visszajöjjek a Zrínyibe. 

Örültem, de aggódtam is. Emlékeimben elevenen élt még a régi iskolám szere
tetteljes légköre. Új kollégáim fele régi zrínyis tanár vagy diák volt, s én abban 
reménykedtem, hogy átmentették a szeretetet, tiszteletet, kötelességtudást és lel
ki szépséget ennek az iskolának. Reményeimben nem csalódtam. 

17 évet töltöttem a Zrínyiben. A korábbi évek tapasztalatai és tanártársaim 
önzetlen segítőkészsége nagyon sokat jelentett számomra. Sok örömmel ajándé
koztak meg tanítványaim, és valamiért mindegyiket tudtam szeretni. Figyelem
mel kísérem sorsukat. Örülök, hogy az iskolában kialakult barátságok nem szür
külnek el, az egymás sorsa iránti őszinte érdeklődés hozza össze őket ötévenként. 

Boldog vagyok, hogy tagja lehettem annak a tantestületnek, amelyet a szere
tet, segítőkészség és emberség jellemzett, s amellyel férjem szavai szerint szár
nyalni lehetett egy-egy új feladat, kísérlet végrehajtása során. Úgy érzem, nem 
éltem hiába, hisz ennek a közösségnek nagyszerű eredményeiben az én munkám 
is benne van. 



Dr. Katona Béláné 
Solténszky Anna 

magyar-történelem szakos tanár 

Életem nem volt „regényes", valamiben azonban el
tért a megszokottól; ugyanis azon kevesek közé tarto
zom, akik életük nagyobbik részét ugyanabban az isko
lában töltötték el, előbb mint diák, azután mint tanár. 

Hajdúhadházon születtem, de 10 éves korom óta tartozom az „én szőke város
om"-hoz, Nyíregyházához.A Zrínyi Ilona Gimnáziumnak, amely két egyházi is
kola államosítása, majd egyesítése útján jött létre, egyik elődjében, azAngolkis
asszonyok Római Katolikus Gimnáziumában végeztem a nyolc osztályos gimná
ziumot, és érettségiztem 1942-ben. A debreceni tudományegyetem bölcsészeti 
karán folytattam tanulmányaimat 1943-tól 1948-ig, olykor meglehetősen hábo
rús és nehéz körülmények között. Nagyrabecsült professzoraim, Bárczi Géza 
magyar nyelvész és Szabó István magyar történész nemcsak tanári, hanem embe
ri példaképeim is voltak. 

Amikor elvégeztem az egyetemet, régi gimnáziumom államosított utódjába, a 
Zrínyi Ilona Gimnáziumba hívott vissza egyik kedves, szeretett volt tanárom, dr. 
Margitics Gyuláné Vali néni, aki igazgatóhelyettes, majd igazgató volt. Alapve
tően hűséges alkat lévén, boldogan jöttem vissza - immár tanárként - aj ól ismert 
épületekbe, tennekbe, valami különlegesen szép és meleg érzéssel: „Én iskolám, 
látod, itt vagyok újra, visszajöttem hozzád!" És ez az érzés állandóan bennem élt 
33 éven át, amíg ebben az iskolában tanítottam magyart és történelmet. Így kap
csolódott szerves eggyé a múlt és a jelen a munkámban is. 

A tantestületben még néhány évig ott voltak régi tanáraim is, és mint a csalá
dokban, itt is több generáció élt együtt. Engem tanított annak idején Vali néni, dr. 
Manduláné Dóra néni, akik példaképeim voltak, csakúgy mint Fehér Gáborné 
Margit néni, s a nagyjából velem egyidős történelem szakos kolléganőm, Kovács 
Andrásné. Szeretettel emlékszem későbbi igazgatóimra, Horváth Sándorra és dr. 
Jósvai Lászlóra is, akik mindig elismeréssel adóztak munkámnak. Aztán én taní
tottam azt a Mádiné Fábián Ildikót, Szabariné Szántay Erzsikét, Eklerné Varju 
Ibolyát és még sok mindenkit, akik később kolléganőim lettek. Majd a tanítvá
nyok gyennekeit, ami külön öröm forrása volt, bennük viszontláttam a szülőket. 
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Hogy hány tanítványom volt a 33 év alatt, bizonyára össze tudnám számolni, 
de minek? Hogy milyenek voltak, arra viszont emlékszem. Olyanok, mint mi 
gimnazista korunkban: kedvesek, vidámak, nevetősek, sírósak (csak a lányok!), 
mérgesek és szelídek, szerelmesek és csalódottak, romantikusak és reálisak, de 
nyugodtan mondhatom, megállták a helyüket az ÉLET-ben. Legtöbben talán tan
árok lettek, de jó nevű orvosok, mérnökök, gyógyszerészek, képzőművészek, 
költők és írók is vannak közöttük, és ami igen fontos , jó családanyák és család
apák, s továbbra is könyvszerető és olvasó emberek. Sorolhatnám a neveket, de 
nem teszem, nehogy véletlenül valaki kimaradjon közülük. Jellemük és egyéni
ségük megformálásához, Istennek hála, én is hozzátehettem valamit. 

Sokszor elhangzott az évek folyamán a kérdés: ki a kedvenc íróm, költőm? 
Ilyenkor azt mondtam: a szó valódi értelmében nincs „kedvencem", inkább egy
egy mű vagy példa értékű költői-írói élet, életsors áll közel hozzám. Évekig vol
tam a magyar irodalmi munkf!.közösség vezetője, de a szakmai kapcsolaton túl, 
úgy éreztem, jó barátság is köt össze bennünket Szitha Máriával, a kedves Mold
ván házaspárral, Marikával és Gyurkával, Mádiné Ildikóval és Bessenyei Lajosné 
Gizikével. Sok szép kulturális rendezvényt is „alkottunk" együtt és a tanulók 
lelkes közreműködésével. 

Bár 16. éve vagyok nyugdíjban, kapcsolatom régi iskolámmal nem szűnt meg, 
minden szép ünnepi alkalomra, ballagásra meghívnak, s ha tudok, boldogan el is 
megyek. Egy-egy ballagáson, amikor felcsendül a Ballag már a vén diák ... búcsú
zóének, úgy érzem, megállt az idő ; 1942 van, én ballagok, ott vannak szeretett 
tanáraim és osztálytársaim, majd lelki szemeim előtt peregnek a képek az 1953 és 
1979 közötti májusokról, amikor én mint osztályfőnök ballagok az osztályom
mal. De hisz nem is múlt el semmi, mert minden élő bennem, s amíg én emléke
zem és rám is emlékeznek, addig élek. „ Jjjú szívekben élek s mindig tovább ... " 
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Kántor Zoltánné 
nevelőtanár 

1978-ban kerültem gimnáziumunk kollégiumába, 
amely akkor a Zalka Máté nevet viselte. Abban az 
évben csatolták az iskolához, s engem már dr. Jósvai 
László igazgató alkalmazott. A kollégiumvezető dr. 

Ördögh Jánosné volt. A tanítás megszállottja voltam, nem is titkoltam. Egy meg
jelent írásom azonban a nem eredményt hozta, így hosszú távra kellett a kollégi
umi munkában berendezkednem. 

Nehéz körülmények között dolgoztunk, kollégistáink nehéz körülmények kö
zött éltek. Túlzsúfolt hálókban, rögtön kifogyó melegvízzel. A jéghideg padlásra 
felhurcolt ruhásszekrények közötti zugokban találtak maguknak egyéni tanulás
hoz helyet. Havonta egyszer utazhattak haza. Hosszú volt a tanárok munkaideje, 
amihez heti egy éjszakai bennalvás kapcsolódott.A hétvégi szolgálat azt jelentet
te, hogy szombat délben beköltöztünk a kollégiumba, s a munkaidő végén, hétfő 
reggel nyolc órakor indultunk haza. Közben szervezni, irányítani kellett 120-170 
lány munkáját: tanulást, rendcsinálást, kulturális és sportprogramokat. Egyéni 
problémáikra is megoldást kellett találnunk. Nem pihenten mentünk haza! Jó pár 
évig más iskola diákjainak is helyet adott a kollégium. 

Mintegy tíz évig jelentős kulturális munkát végeztünk, amelynek - magyar 
szakos lévén - én voltam a felelőse. Emlékezetes, szép műsorokat, ünnepségeket 
szerveztünk és jó vetélkedőket. 

Közben körülményeink sokat javultak. Igazán jelentős dolog azonban diákjaink 
tanulmányi eredményének javulása volt. Átlaguk évről évre négyes fölött járt. Mi 
nagyon büszkék voltunk rá! Igaz, sokat tanultak lányaink, nem ritkán éjfélig. Sok
szor jöttek hozzám fél tíz táján egy-egy novella, vers elemzéséhez segítséget kémi. 
S bizony, nem lehetett elkapkodni! A munkaidőmnek is akkor lett vége, amikor az 
utolsó tanulót is aludni küldve az ebédlőben villanyt oltottam. De még ezután is 
volt egy-két csikicsuki meg bújócska, amin tanár és diák egyaránt bosszankodott. 
Ám később ezek mulatságos kis anekdoták témáivá váltak. 

Minden kellemetlenség mellett a lányok nagyon megszerették a kollégiumot. 
Mély barátságok szövődtek, jó kis közösségek formálódtak. És „zrínyisek" vol
tak! És továbbadták az újaknak ezt az egészséges versenyszellemet, öntudatot; 
mindezek hatására a mi munkánk is könnyebbé vált. 
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Az iskola vezetői és a sok jó tanár, a tradíciók megőrzése mellett, mindig tud
tak újítani. Felismerve a társadalmi igényeket, lehetőségeket, új utakon vagy ke
vésbé jártakon vitték tovább a tanítványokat. Mindezekkel a koliégiumban is csak 
azonosulni lehetett, hiszen ezzel a Zrínyi felzárkózott nemzetünk régi, nagy, ha
gyományteremtő iskoláihoz. A kollégisták az osztályokban is jó magvaknak bi
zonyultak. Jó eredményekkel, nemes vonásokkal gazdagították az iskola szelle
mét - az otthoni hatásokkal egyetemben. Minden tanár segítette 9nmegvalósítási 
törekvéseiket. 

A kollégium sikerei nem látványosak. Be kellett érnünk apró, közvetett sike
rekkel. Siker volt a nyugodt, kellemes légkör, ha az ügyeletesünk a helyén volt, 
ha időben elment a postára, ha végignézhettünk egy-egy szépen kitakarított há
lón, ha a szilenciumot időben elkezdhettük. Siker volt az őszinteség, a bizalom, a 
szeretet. 

Hogy hol vagyok én? .. . Köztük. 
1988-ban mentem nyugdíjba, három évvel a korhatár elérése után. Két év múlva 

Moldván Marika kollégiumvezető hívására örömmel mentem vissza. Sajnos, csak 
három évre. Csodaszép az új kollégium. 
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Kicska Antalné 
dr. Butenkov Melánia 

orosz szakos tanár 

1954-ben orosz szakos szakfelügyelőként kerül
tem a Zrínyi Ilona Gimnáziumba. Itt alacsony óra
számban tanítottam, azonban most is szívesen gon
dolok vissza a zrínyis évekre. Kellemes emlékek fű

ződnek a kedves kollégákhoz, tanítványokhoz, a szalagavatásokhoz, ballagások
hoz és érettségikhez. 

Egy kis ideig a diákok „Kakaós" tanárnőnek hívtak, mivel az iskolai kirándu
láson, a balatoni hajóúton igen sok kakaót kellett innunk. Később, az 5-10-15 
éves találkozókon mondták el, hogy diákkorukban szigorúnak és következetes
nek tartottak. Jó érzés volt hallani, hogy segítettem pályaválasztásukat, hogy jó 
alapot kaptak továbbtanulásukhoz, munkaszeretetükhöz. 

Kicsit fájó szívvel búcsúztam el az iskolától, a kollégáktól és tanítványoktól 
1962-ben, amikor áthelyeztek a pedagógiai fóiskolára, a mai Bessenyei György 
Tanárképző Főiskolára. Itt fejeztem be tanári pályafutásomat tanszékvezető föis
kolai tanárként 1984-ben. A fóiskolán a nyelvi lektorátust, majd az orosz nyelv
és irodalomtanszéket szerveztem, vezettem. 1975-ben megvédtem doktori disszer
tációmat. Hazai és külföldi folyóiratokban jelentek meg szakmai cikkeim. Hazai 
és nemzetközi nyelvkonferenciákon tartottam előadásokat. 

Jó néhány szervezetnek, bizottságnak voltam tagja.Az itt végzett munka során 
gyakran találkoztam volt zrínyis diákokkal mint kollégákkal, szüleikkel, a volt 
zrínyis tanárokkal. Találkozásaink alkalmával közös beszédtémánk volt Zrínyi 
volt: tanárok, diákok sorsa, az iskola szelleme, vonzóereje, funkciója, jelene és 
jövője. 

Úgy érzem, hogy diákjaim sem feledtek el. Véletlen találkozásokkor üdvözöl
nek, megszólítanak, megállnak, hogy beszélgessünk. Igen jó ez! 

(1996 őszén személyesen adta át nekem a fenti emlékezést, de sajnos, 1997.janu
ár végén, 69 éves korában meghalt. Temetése február 5-én volt. - M Gy.) 
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Kövér Józsefné 
Nagy Irén 

v9lt igazgatóhelyettes 
matematika-fizika szakos tanár 

Zrínyis diák voltam én is, mint oly sok kollégám, 
akikkel később ugyanabban a tantestületben dolgoz
tam. Szerettem ezt az iskolát, szeretem most is, ami
k9r már nyugdíjasként kívülről figyelem nagy érdek

lődéssel a jelenlegi diákok és tanárok munkáját, örülök a szép eredményeknek, 
sikereknek. 1953-ban érettségiztem a Jósa András utcai épületben. 

Az egyetem elvégzése után, 1958-ban a Zrínyi Ilona Gimnázium diákotthoná
ba kerültem nevelőtanárnak. Négy szép, de nagyon fárasztó évet töltöttem el a 
Zalka Máté Diákotthonban. Ekkor kerültem olyan közel a 14-18 éves korú leá
nyokhoz, amilyen közel a későbbi években talán soha. A heti 48 órás délutáni és 
esti kollégiumi elfoglaltság mellett 8-12 órában tanítottam az iskolában. 

Amikor az iskola új épülete elkészült, 1962-ben helyeztek át a gimnáziumba 
föállású tanárnak. Nagy örömmel, óriási lelkesedéssel foglaltuk el az új iskolát, 
rendeztük a terepet, ültettük a fákat, az ezer tő rózsát. 

Amikor 1958-ban friss diplomával a kezemben jelentkeztem az akkori igazga
tónőnél, dr. Margitics Gyulánénál, aki középiskolás koromban tanított és két évig 
osztályfönököm is volt, bizony összeszorult a szívem egy kicsit, hogyan kezdjem 
pedagógusi pályámat volt kedves iskolámban. Régi tanáraim, szerencsére, szere
tettel fogadtak, olyan segítőkészek voltak, hogy szorongásom gyorsan oldódott. 
Később ott voltak a kedves, régi évfolyamtársak, osztálytársak. Kölcsönösen szá
míthattunk egymás segítségére. 

1964-ben igazgatóhelyettesi megbízatást kaptam.Az akkori igazgatóm, dr. Jósvai 
László, a mindig határozott, és vezetői gyakorlattal rendelkező igazgatóhelyettes, 
Margittai Valéria szeretettel segítettek az új feladatok megoldásában, igazítottak el 
az iskolai adminisztráció útvesztőiben. Sokat tanultam mindkettőjüktől. 

A tantestület tagjait munkájukban mindig a jobbra való törekvés, a nagyobb 
tudás megszerzése, a kísérletező kedv jellemezte. A többletmunkát a gyennekek 
érdekében vállalta, mert ez a közösség gyennekszerető emberek együttese volt. 
Ezért fértek bele a munkaidőbe az azóta olyan sokat emlegetett nagy iskolai és 
tantestületi kirándulások. Szerintem ez a gyermekközpontúság a tanulók jobb 
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megismerésére, védelmére, elmélyült, sokirányú ismeret elsajátíttatására irányult. 
Az iskola egyik legnagyobb értéke éppen ez volt, és ma is ez. 

Jó volt ebben az intézményben dolgozni, nem volt könnyű otthagyni ezt az 
igazán kellemes, jó légkörű munkahelyet, kollégákat és a gyermekeket. Igaz, 14 
éves koromtól voltam zrínyis - az egyetemi éveket kivéve egyfolytában-, amíg 
1995-ben végleg nyugdíjba vonultam. 
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Mádi Gyuláné 
Fábián .Ildikó 

történelem-magyar szakos tanár 

Kétszeresen kötődöm az iskolához: diákként és 
tanárként.Azon zrínyis tanárnemzedék tagja vagyok, 
amely akkor tanított, amikor a tantestület fele a volt 
zr,ínyis diákokból állt. 

Diákként három évet jártam a Jósa András utcai épületbe, itt is érettségiztem 
1953-ban. Nagyon együtt volt az osztályunk, s kapcsolatunk azóta is élő. Ötéves 
találkozóinkat megtartottuk, de a közbeeső időben is találkozunk, levelezünk, 
telefonálunk. Emlékezetesek voltak osztálykirándulásaink, színjátszócsoportunk 
előadásai - mennyit tudnék róluk mesélni!„. Tisztelettel és szeretettel gondolok 
vissza igazgatóinkra, kitűnő tanárainkra. 

Az egyetemet 1957-ben végeztem el, s 1961 novemberében már a Zrínyi taná
ra lettem a Széchenyi utcai épületben. Kezdeti szorongásomat hamar feloldották 
egyrészt volt tanáraim, másrészt fiatal tanártársaim, akikkel együtt voltam zrí
nyis diák, illetve kossuthos egyetemista. Minden nap örömmel mentem dolgozni, 
me1t humánus, sőt szeretetteljes légkör uralkodott az iskolában; a tanáriban és az 
osztályokban egyaránt. Szerintem az iskola értékei között ennek az állandósága 
volt és maradt mind a mai napig a legfontosabb az elmélyült, sokoldalú tudás 
mellett. Itt mindenkit- tanárt és diákot- a nevén szólítottunk, szólítottak, szemé
lyes kontaktus volt közöttünk. 

1994-ben mentem végérvényesen nyugdíjba, tehát 3+34 évet töltöttem a Zrí
nyiben. Úgy érzem, „tarisznyám" telve a sok-sok szép emlékkel, melyekből na
gyon nehéz lenne valakiket és valamit kiemelni. Volt tanítványaim sorsát ma is 
figyelemmel kísérem, s úgy érzem, bennük és általuk tovább élek.Az utolsó évek 
nagy ajándéka volt, hogy sorban jöttek vissza volt tanítványaim tanítani az isko
lába, illetve régi tanítványaim gyennekeit taníthattam, s rajtuk is érezni lehetett: 
a zrínyis szellem él, tovább él! 
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Dr. Margócsy Klára 
magyar-orosz szakos tanár 

1962-ben, amikor az új Zrínyi a Széchenyi utcán 
felépült, mi voltunk az elsősök. Nagy Irénke néni 
(Kövérné) vezetésével indult zrínyis pályafutásunk. 
Az orosz tagozatban előbb Jarossné Klára néni, majd 

Szitha Marika néni vezetett be a nyelv szépségeibe. Édesanyám is ebbe az intéz
ménybe járt diákként, itt tanított tanárként, a testvérem is itt végzett. 

A magyart és főleg az irodalmat szerettem mindig, s lettem magyar-orosz sza
kos tanár 1971-ben. Már előtte is hívtak ide vissza tanárnak, de az utolsó két évet 
kint töltöttem az akkori Szovjetunióban, ahol rengeteget utaztam, és jól megta
nultam a nyelvet, így csak 1971 szeptemberétől álltam munkába. Kivá~ó osztá
lyokat kaptam, Borbélyné Pannika francia tagozatosai~ és ~agyőszy Eva né~i 
orosz tagozatosait. S rám bízták az irodalmi színpadot. En mmden tapasztalat es 
ide vonatkozó ismeret híján, de nagy lelkesedéssel belevágtam, és nem bántam 
meg. Igaz, sok munkával, de pompás csoportot alakítottunk ki: a Zig-zug pódiu
mot, amellyel országos versenyeket nyertünk, sokat szerepeltünk, utaztunk, volt 
több televíziós és rádiós felvételünk. De inkább a csapat volt a lényeges, az együtt
dolgozás, az együttizgulás, az irodalom, a művészetek szeretete, az itt kialakult 
kapcsolatok, barátságok. 

S nagyon szerettem tanítani, elsősorban persze magyart, s abból is az irodal
mat, de az orosz órák is hangulatosak voltak. S volt egy osztályom, és azóta is 
egyetlen, egy E osztály, amellyel a mai napig is baráti szálak fűznek egybe. S 
tanítottam még egyetlen osztályt végig, 4 évig - a fiam születése körüli idősza~ot 
kivéve-,Adorján István osztályát, a IV. A-t. Más osztályokban, így például Acs 
Mari B osztályosait csak két esztendeig oroszra, de igen emlékezetesen. 

S 1980 óta, fájó szívvel elbúcsúzva a Zrínyitől, a BGYTF-en tanítok csak 
irodalmat most már tanszékvezető főiskolai tanárként. De a zrínyis évek - ter
mészetes~n a fiatalság egyre távolabb tűnő szép emlékeivel együtt - ma is eleve
nen élnek bennem, s az azóta állandóan megszervezett osztálytalálkozók az össze
tartozás élményét csak erősítik. 
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Megyesi Mária 
orosz-német szakos tanár 

19 84-ben tértem vissza tanárként szeretett alma 
materembe. Ekkor még felnézhettemjó néhány egy
kori tanáromra, akik diákságom éveiben is már meg
határozták az intézmény arculatát. Akkor is, s most 

is újra felidéződnek bennem a régi emlékek: 1969-ben lettem zrínyis diák. Ran
got, a továbbtanulás ígéretét jelentette bekerülni ebbe a kitűnő tanárai és szeretet
teljes légköre miatt jó hírű iskolába. 

Lehet-e valakit a nemzedékeket nevelő nagy tanáregyéniségek közül kiemel
ni? Büszkék voltunk arra, hogy Szitha Mária tanárnő osztályába járunk, s jó né
hányan neki köszönjük a pedagóguspálya iránti, életre szóló szerelem e hivatásra 
indító példáját. De mindig hálásak voltunk Goron Lászlóné Kollmann Kati néni 
Pristyák Magdolna tanárnő Magdi néni alaposságáért, szigoráért, hogy csak ~ 
minket sok éven át tanítókról tegyek említést, akiknek egyénisége fontos szerepet 
játszott a magam és több osztálytársam tanárrá fejlődésében . 

Osztályunk egymást segítő, jó közösség, sok szép élményt őriz. Felejthetetle
nek a nagy zrínyis vonatkirándulások, a karitatív célú szereplések, a megyei és 
országos versenyekre való készülések. 

Emberség és kiváló teljesítmény. E követelmények jegyében működött a Zrí
nyi 1984 és 1992 között, tanárságom éveiben is. Olyan intézmény volt Nyíregy
háza közoktatásának palettáján, amelynek gyakorlatából tanulni lehetett, s ami
kor 1992-ben elhagytam, hogy más intézményekből jött tanártársaimmal együtt 
létrehozzuk a Szent Imre Katolikus Gimnáziumot, jó néhány vonatkozásban pél
d~k~pül szolgált. Talán főként mert soha nem adta fel az oktatás és nevelés egy
segenek örökérvényű követelményét! 
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Nagy Jánosné 
Bálint Ilona 

matematika-fizika szakos tanár 

Kisgyermek koromban szívesen játszottam „taní
tósdit". Összeszedtem a szomszéd gyermekeket, ők 
voltak a tanítványaim, felfordított almásládából al-

, kotott színpadon verselő, éneklő társaim. 
A szívem mélyén melengetett vágyak beteljesültek, sokféle valódi t~ní~~nnyal 

lehetett dolgom tanárként. Tanítottam egészen kicsiny gyermeke~ek ~ai:.or~t, f?g
lalkoztam általános, közép- és fóiskolás korosztályú fiatalokkal l~. Kozos elmeny 
és tanulság volt számomra, hogy nagy ajándék pedagógusnak lei:ru, de egy,ben ~a~ 
i". 1 1" ' · Talán érthető volt az elérzékenyülés egy-egy befejezett tanev vegen, ie e osseg is. . " , b, 1 k 
hogy újra tudtam adni a gyerekeknek valamit a szere~etembol, tuda~o~ o , gya or-
latiasságomból. Számomra emlékezetes, hogy vala~a~yszo_r hazatertü~ ~nagy, 3-
4 napos zrínyis kirándulásról a különvonatta;; mm~~g" fojto~atott a. s1ras. ~ me~~ 
könnyebbülés miatt: „mindenkit hazahoztunk . A ~zulo~,,talan nem is tudjak, m1 
lyen felelősség a felszabadult gyennekeikkel „orszagolm . 

Hajdú megye jó fekete földjéről sz~azom, ~ futóhor~o-~o~ nehezen tud~n t~eg
szokni, s talán mint nyugdíjas, sikerül v1ssz~talalno_m szulofolder:ire. !'-aban s,~let
tem, Debrecenben 1958-ban lettem matematika-fizika szakos tanai:. F~atal tanareve
imet a Zrínyi gimnáziwnban töltöttem. Ezek a tantárgyak n~~, mm~1g ked~esek a 
gyerekeknek. Ennek tudatában igyekeztem igazságos és megerto lenn: tanulou~o~. 

Az érettségi találkozók igazolták azóta, hogy fon~os volt a keme?y m~nk~~ is 
vállalnom mert sokan építették jövőjüket ezekre a targyakra, azok is, ak~k diak
korukban ~zívesen elmentek volna a matematika t~me~ésére .. . S~ám~1i:ra~u~alom 
volt olyan matematikatanárokkal együtt dolgozni, mmt Irsay~e ~1c1 nem, Ro
mán Ilus és Nagyné Fiedler Gyöngyi. Mici nénitől IS?'akor.~atiass_agot ta,n~ltam 
fizikából amit később nagyon jól hasznosítottam, amikor tobb mmt 20 ev1g ta-
~íthattai~ főiskolai hallgatókat arra, hogyan kell fizikát tanítani. .. . 

Ilustól okos szeretetet, precizitást, életbölcsességet tanul~attu~. ~yo~gy1 volt 
az_ még sok kedves kolléganővel, kollégával együtt-, akt a saj~t k1,~s~ny .. gyer
mekeim nevelésében is küzdőtársam volt 1960-1971 köz?tt. Az?ta _o es tobbe,n 
mások is elmentek, mi egy kicsit talán még maradunk, szep, emleke1~et, cs~la
dunkat dédelgetve. Talán életünk, munkánk nem volt eredmenytelen es fe,ledes~e 
ítélhető. Nem lettem keserű nyugdíjas, feltöltődtem a fiatalok szeretetevel, es 

most is szépnek tartom a tanári pályát. 
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Nagyné Ullrich Katalin 
angol-német szakos tanár 

Amit önmagunknak hívunk, abba bele 
vannak forrasztva, bele vannak éget
ve mások ... 

(Ancsel Éva) 

Szerettem a Zrínyit, azt hiszem, a Zrínyi is szeretett engem ... Szerettem a zrínyi
seket, azt hiszem, ők is szerettek engem ... Tíz ott töltött tanév örörrie-gondja jogosít 
fel arra, hogy - egykori zrínyis tanárként - most én is üzenhessek az utódoknak. 
Most már harmadik éve a Szent Imre Katolikus Gimnáziumban tanítok. 

Angol-német szakos vagyok, az első két év kivételével csak angolt tanítottam. 
Látványos sikerek nem kísérték szakmai tevékenységemet. Tanultam, készültem 
az órákra, tanítottam, készítettem tanítványaimat versenyekre, felvételikre, az 
Életre. Mindenkori célomat egy érettségi találkozón fogalmazta meg egy volt 
(egyébként nem nyelvi pályán továbbtanuló) tanítványom: „Meg tetszett szeret
tetni velünk a nyelvet ... " Nem is tehettem volna másként, hisz mind a mai napig 
én magam is nagyon szeretem a nyelveket, s ha nem lehetnék tanár, a hobbim 
biztos a tanítás, a nyelvtanítás lenne. 

Egy osztályom volt 1989-1993 között. Nagyon sok élmény, sok-sok érzelem 
fűz hozzájuk. Csiszolgattuk egymást, a négy év alatt sokat változtak, azt hiszem, 
én is. Igyekeztem jó anyjuk lenni, csak ők a megmondhatói, ez hogyan sikerült. 
Két, tőlük kapott idézet, hogy a búcsúzáskor ők hogyan láttak engem: „ Csak az 
tud élni, ki mindig nevet, kiből kicsordul a szeretet ... " „Nem égi angyal, fáradt 
mozdulatú foldi asszony, csüggedten ölbe ejtett kézzel, de mennyekkel vagy kü
lönb, mint a többi ... "Köszönöm őket, köszönöm, hogy így láttak, akik így láttak. 

1994-ben a negyedik osztály második felében pótmamája lettem egy haladó 
angolos osztálynak, őszinte szeretettel gondolok a velük töltött meglehetősen iz
galmas időszakra is. 

Kaptam jó szót, dicséretet-kollégáktól, hivatalos fórumoktól-, még kitünte
tést is. ,„ .. a másik ember életében súlya lehet egy egészen egyszerű gesztusnak 
is ... "Például, hogy ha- bár ritkábban mint szeretném -visszamegyek a Zrínyi be 
vagy találkozunk, zrínyisek, volt zrínyisek, tanárok és tanítványok, szívesen lát
nak, kedvesen szólnak, rám mosolyognak. És hogy például az évkönyv készítésé
nél rám is gondoltak. Köszönöm! 
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Oláh Jánosné 
Petráskó Teréz 

mg. gyakorlat-áruismeret szakos tanár 

Nyíregyházán születtem. Az Angolkisasszonyok
nál végeztem elemi iskolámat, majd itt folytattam 
gimnáziumi tanulmányaimat. A Kertészeti Középis
kolában érettségiztem és elvégeztem az Agrártudo

mányi Egyetemet. Ezután a gyakorlati életbe kerültem az Újfehértói, majd a 

Nyírlugosi Állami Gazdaságba. 
Aztán a férjemet Nyíregyházára helyezték, én is követtem őt. Ekkor kezdődött 

a politechnikai oktatás a középiskolákban. Így kerültem először a Kossuth: majd 
a Zrínyi Ilona Gimnáziumba 1961-ben. Itt tanítottam 1974. augusztus 15-ig me
zőgazdasági gyakorlati ismereteket, a felvásárló tagozaton áruismeretet és két 
éven keresztül biológiát. Ezek a tantárgyak is közelebb hozták a tanulókat az 
élethez. Úgy éreztem, sikerült a természet szeretetére, környezetünk szebbé téte

lére a munka örömére nevelni a tanulókat. 
Mint osztályfőnök, még közelebb kerültem tanítványaimhoz. Lelki szemeim 

előtt peregnek a képek: az érettségiztetés áruismeretből, a többszöri érettségi jegy
zői teendők ellátása, a sok-sok könyvtári óra. Szívesen emlékszem vissza a „nagy" 
zrínyis kirándulásokra. Hazánk legszebb tájait ismerhettük meg Balatontól Pé-

csig és Soprontól a Duna-kanyarig. , 
Szeretettel gondolok vissza a Zrínyi tanáraira, akik közül többen kedves.~ana-

raim is voltak (dr. Margitics Gyuláné, dr. Katona Béláné, ~~itha Mária és Otvös 
László). Édesapám is tanított mint nyugdíjas iskolánkban. üröm volt számomra, 

amikor apa és lánya együtt indultak a Zrínyibe. 
1974-ben megszűnt a gyakorlati oktatás. Ekkor kikértek a Felső-Tiszai Erdő

és Fafeldolgozó Gazdasághoz. Sokszor gondoltam vissza a zrínyis évekre, hiány
zott az iskola, a csengőszó, a sok vidám gyermekkacaj. A FEFAG-tól mentem 

nyugdíjba 1986-ban. 
A ballagásokra vissza-visszatérve jó érzés felidézni a tanulókkal együtt vég-

zett parkosítás még mindig meglévő eredményét. 

Pristyák Magdolna 
történelem-földrajz szakos tanár 

Kapcsolatom a Zrínyi Ilona Gimnáziummal-pon
tosabban elődjével, a Geduly Henrik Gimnáziummal 
- az 194 7-48-as tanévvel vette kezdetét. Szüleim ötö
dik osztályba, az evangélikus általános iskolába 

írattak, ami a gimnáziumban ~űködött kiváló tanáregyéniségekkel, „erős" tan
testülettel. Ezért vállalták a tandíj fizetését is. 1948-ban, az iskolák államosítása 
~tán én a IV. Sz. Általános Iskolában folytattam tanulmányaimat.A Zrínyi Ilona 
Altalán~s Leány~i~náziumnak 1951-től lettem diákja. Hálával és szeretettel gon
dolok vissza tanarannra. Tudásuk, szellemiségük igen nagy hatással volt rám, s 
úgy gondolom, pályaválasztásomra is. A debreceni Kossuth Lajos Tudomány
egyetem bölcsészeti karán folytattam tanulmányaimat történelem-földrajz sza
kon. Nagyrabecsült professzoraim között említhetem a Kossuth-díjas Földváry 
Aladárt, Kéz Andort, Kádár Lászlót és Szabó Istvánt. 

Pedagógus munkám a rakamazi Általános Iskolában kezdődött. Egy évig taní
to,ttam ott ~öldrajz?,t és orosz nyelvet. Emlékezetes marad számomra az a néhány 
honap, amit a felso tagozatos munka mellett a másodikos elemisták tanítása je
lentett. Mennyi színes emlék! Mennyit tudnék róluk mesélni! 

A nehéz, küzdelmes kezdés után a Zrínyi gimnázium kollégiumának lettem 
főhivatású nevelőtanára, s mint óraadó, visszakerülhettem abba az iskolába ahol 
valamikor diák voltam. Tanári munkám az alma materben az 1961-62-es t~név
től kezdődött. Harminc éven át tanítottam földrajzot, történelmet, s amikor szük
ség volt r~, latin nyelvet is. Együtt dolgozhattam azokkal, akik engem tanítottak, 
d~. r:ianduláné D?r~ nénivel, Urbán Erzsébet Zsóka nénivel és Horváth Sanyi 
bacs1val. Emberseguknek sokat köszönhetek. Az ő példájukat követve arra töre
kedtem, hogy olyan fiatalokat neveljek, akikben a szellemi-értelmi képességek 
becsülettel és felelősségérzettel párosulnak.Az élet szobrászmunka.A napok apró 
vésőütéseivel kell.valami szépet kihozni önmagunkból. Megtapasztalhattam, hogy 
a„ fi.atalo~at erre igen heves erők sarkallják. Visszaemlékezve tanítványaimra, 
ro;1den 1gy fogalmazhatnék: hibáik a serdülő fiatalok hibái, erényeik a serdülők 
er~nyei voltak. Hozzá kell tennem becsületesen, hogy pontosan így fogalmaznék 
saját generációmról is. Izgalmas munka volt bekapcsolódnom földrajzból abba a 



kísérletbe, amely a fakultáció bevezetésé! megelő,zte., Együtthal~d~i a ~orszerű 
szakmai és módszertani elgondolásokkal! Erdekes elmen~ volt tamtvany~1m ~er
mekeit tanítani, illetve együtt dolgozni volt tanítványaimmal: Olyan ,1s el?fo~
dult, hogy egy háromtagú család minde~ tagját taníto~am. Az edesanyat, leanyat 

s az édesapát is esti tagozaton, mert ott is dolgoztam. , 
Négy éve vagyok nyugdíjban. Régi iskolámtól ~ok sz~p rend,ezvenyre k~pok 

h, , t ha tudok ezekre el is megyek. NagyonJelentosek szamomra az erett-
meg ivas , s , , , . , , · 1 k"k 'l t -
ségi találkozók. Együtt örülök, együtt erzek _reg1 ~~mtvan:aimma , a i __ e e em 
nek részei. E találkozások s a múlt eszembe JUttatJak Illyes Gyula sorait. 

„ Fiatalok, ti, tisztességre-nevelők, 
fiatalok, ti, bátorságra-lovalók, 

megszégyenitők azzal, hogy megromlotok, 
bukásotokkal bennünket is büntetők, 

hűség-konok 

szívűre szorítva a vénülőt, 
fiatalok, 

ti lesztek, ti, az ok: 

emelt fővel halok. " 
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Révész Balázsné 
Nagy Ágnes Ilona 

orosz-angol szakos tanár 

A Zrínyi Ilona Gimnáziumhoz kettős emlék kap
csol: három évig diákként tanultam és tíz évig taní
tottam itt. 1950-ben érettségiztem az egyesült evan
gélikus és római katolikus gimnázium állami utódjá

ban, majd a Kossuth Lajos Tudományegyetemen végeztem orosz szakon. Hét 
évig a nyíregyházi Kossuth Lajos Gimnáziumban tanítottam, közben elvégeztem 
az angol szakot. A Zrínyibe 1962-ben kerültem sok kedves, volt tanárom közé. 
Érdekes és megtisztelő volt velük tanítani, akiktől olyan sokat tanulhattam: Urbán 
Erzsébet, Szitha Mária, dr. Katona Béláné, Margittai M. Valéria, hogy csak né
hány nevet említsek. A nagy zrínyis családban ott voltak az egyetemről isme1t 
kortársaim is: dr. Borbély Györgyné, Bessenyei Lajosné s a néhány évvel fiata
labbakat is jól ismertem. 

Feledhetetlen az a tíz év, amit a Zrínyiben töltöttem. Az iskola színvonalas 
oktató-nevelő munkájában én is részt vehettem. Különösen emlékezetesek ma
radnak azok a szép iskolai kirándulások, amelyeket igazgatónk, dr. Jósvai László 
olyan nagyszerűen megszervezett a Dunántúlra, Budapestre, Szegedre. Tanár
diák közelebb került egymáshoz e kirándulásokon. Feledhetetlen a társadalmi 
munka az almás kertekben, ahol még egy kis időre kikapcsolódtunk a tanulásból. 
Szép emlékem az 1967-ben megrendezett jubileumi ünnepség, amelynek kereté
ben idegenvezetői versenyt is rendeztünk, ki-ki az általa tanított nyelven. 

A Zrínyiben voltam először osztályfőnök, és kedves kis osztályom azóta a 30 
éves találkozójára készül. 

1972-ben kerültem a Kölcsey Ferenc Gimnáziumba, ott tanítottam nyugdíjba 
menetelemig. A Zrínyiben töltött tíz évre mindig szívesen emlékezem, és mindig 
érdekel volt iskolám sorsa, örülök szép sikereinek. 
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Román Ilona 
matematika-földrajz szakos tanár 

„ Minden életnek vannak fejezetei, ame
lyeket ritkán olvasnak el, és semmiképp 
sem fennhangon" 

(Carol Shields) 

1939-ben végeztem a Kolozsvári Tudományegyetemen. Addig is dolgoztam, 
de ezidőtől kezdve „diplomás munkanélkülivé" avanzsáltam, minden szociális 
segély nélkül. 1942-ben végre kaptam egy helyettes óraadói kinevezést egy pol
gári iskolában. 1953-ig úgy éreztem magam, mint „egy" lap a 32 lapos kártyacso
magból. Nézőpont kérdése, értéktelen lap voltam-e, amitől minél hamarabb meg 
kell szabadulni, vagy a joker, ami mindenre jó? Júniusban egyikünk sem tudta, 
szeptemberben melyik iskolánál fogunk dolgozni. 

A Zrínyi Ilona Gimnáziumban 21 évet töltöttem, innen mentem nyugdíjba. 
Kapcsolatom az iskolával ekkor kb. 10 évre megszakadt - nem az én hibámból, 
ha csak nem számít hibának az őszinteség, a szókimondás. De nem szakadt meg a 
kapcsolatom a hozzám közel álló kartársakkal és fóleg tanítványaimmal, az ifjú
sággal. A szakmámat, a tanítást nagyon szerettem és szeretem ma is. Lépést tar
tottam az oktatással, és ma is foglalkozom volt tanítványaim gyermekeivel, ha 
úgy gondolják, meg szeretnének velem valamit beszélni. 

Több igazgatót is kiszolgáltam. Munkámat elbírálni nem az én feladatom. Nagy 
szeretettel emlékezem ma is a matematika szakosok között kialakult összetartás
ra. Közösen dolgoztunk a különböző tanítási módszerek kialakításában, figye
lembe véve mindenki egyéniségét. Minket nem a rivalizálás, hanem egymás segí
tése vezetett. De a többi kartársaimmal is jó volt a kapcsolatom, mindenkiben 
megláttam a követésre méltó jó tulajdonságot. Még a számomra elfogadhatatlan 
megnyilvánulásból is tanultam: ilyen nem szeretnék lenni. Szívesen emlékszem 
az iskolai és az osztálykirándulásokra. A sok derűs percre. Nagyon sok barátom 
már nincs az élők sorában, de bennem él az emlékük - s majd találkozunk „az 
örök vadászmezőkön". 
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Schwáb Richárdné 
Békés Jávorka 

magyar-orosz szakos tanár 

1969-ben végeztem a debreceni Kossuth Lajos 
Tudományegyetem magyar-orosz szakán. Ugyaneb
ben az évben kezdtem tanári pályámat a nyíregyházi 

. , . Zríeyi Ilona Gimnáziumban. Mit jelentett számomra 
ez ~ ?1~na~mm? Elsősorban indítást a nagybetűs Életbe, az első tizenöt évet a 
tanan palyan. 

Emlékszem az első nyitó tantestületi értekezletre, amikor az ismeretlen kollé
gákat, az új környezetet félelemmel vegyes érzésekkel szemléltem. A kezdeti 
nehézség,e~ után világossá vált, hogy a gimnáziumban jó személyi és tárgyi felté
telek seg1t1k az oktató-nevelő munkát. Kollégáim rövid időn belül befogadtak a 
tant~stüle~be, sokszor egész kis csoport alakult belőlünk egy-egy dolgozat ér
demjegyemek eldöntésekor. 

, ~zeretettel és tisztelettel emlékszem legjobb barátnőmre, példaképemre és ta
mtome~terer;ire, rn:· Katona Bélánéra, akinek rendkívüli egyénisége, kiemelkedő 
szakmai tudasa, sajátos humora átsegített a nehézségeken. 

"Jóleső ~rzéss~l e~-e~~nítem fel az iskolai ünnepélyeket, milyen lelkesen, teljes 
erobe?obassal keszultünk a gyerekekkel együtt, s hogy tudtunk örülni a sikerek
nek. Eletre szóló élményt jelentettek a tanári kirándulások. Hogyan érkeztünk 
meg a magyar tavaszból a leningrádi télbe, és másik alkalommal a drezdai hó
esésbe tavaszi öltözékben. Ezek a felejthetetlen, élménydús kirándulások is erő
sítették a baráti kapcsolatokat. 

És a ,balla_gások! 15 alkalommal voltam részese e megható ünnepségeknek. 
Most~n~ba~ I~ 8?'akran nézegetem a ballagásokon készült fényképeket. Egy-egy 
darabjai az rfjusagomnak. Immár 13 éve, hogy elkerültem Nyíregyházáról Buda
~~stre, ~ Ko~sut~ Zsuzsa Egészségügyi Szakközépiskolába, de a Zrínyiben eltöl
tott 15 ev mmd1g egyetemi évfolyamtársam, Pardi Anna költőnő sorait juttatja 
eszembe: 

„ Csak az ifjúság lehet olyan, 
mint a határtalan ég, 
olyan egyszeri és visszavonhatatlan. " 
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Szabari Jánosné 
Szántay Erzsébet 

történelem-földrajz szakos tanár 

„Én iskolám, köszönöm most neked, 
Hogy az eljött élet-csaták között 
Volt mindig hozzám víg üzeneted. 

Tápláltad tovább bennem az erőt, 
Szeretni az embert és küzdeni 
És hűn állni meg Isten s ember előtt. " 

(Ady Endre) 

Nyírbátorban születtem, de a nagy történelmi múlttal rendelkező város, illetve 
a feltétel nélküli hazaszeretetre, hagyománytiszteletre és igényességre nevelő 
családom oltalma alól igen korán kikerültem. 

Általános iskolai tanulmányaimat befejezve, a továbbtanulás tennészetes fel
adatommá vált. Mivel Nyírbátorban ebben az időben még nem volt középiskola, 
a - fent említett szellemben nevelkedett- lányok, vállalva a bejárás nehézségeit, 
a nagy múltú nyíregyházi Zrínyi Ilona Leánygimnáziumban (rövid ideig Petrőczy 
Kata Szidónia Gimnáziumnak nevezték) kezdtük meg középiskolai tanulmánya
inkat, és itt szereztünk érettségi bizonyítványt. Ezzel valójában elszakadtam szü
lőhelyemtől, illetve családomtól, hogy a megye legjobb leánygimnáziumának ta
nulója lehessek. Nem gondoltam, hogy olyan közösségbe kerülök, amely életem 
minden szakaszában meghatározó erő lesz. 

Meghatározó erő volt a gimnáziumi évek alatt. Magas szintű oktatómunka, 
szigorú követelmények, szilárd erkölcsi rendszer formálta egyéniségünket, gya
rapította tudásunkat. Érezhető volt a tanárok szigorú, de mindig a diákok érdekeit 
szolgáló szeretete, ami áthatotta a tanulókat is. Szerettük egymást, jól éreztük 
magunkat a „falak" között, nemcsak az osztálytársak, hanem az évfolyamtársak 
is. Ismertük és szerettük egymást. 

Tisztelettel gondolok nagy hírű tanárainkra, az 1949-53 közötti idők kiváló 
igazgatóira, osztályfőnökömre, Urbán Erzsébetre és tanárainkra, akik időközben 
példaképeinkké váltak. Micsoda nevek! Weiszer Gyuláné, dr. Margitics Gyuláné, 
dr. Mandula Sándorné, Kovács Andrásné, Fehér Gáborné, dr. Katona Béláné, a 
Reményi házaspár, Horváth Sándor, Schárbert Ármin, Rácz István, Pelsőczy Zol-
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tán, Kulcsár Gábor, akitől „reálos" létemre módomban állt latint is tanulni. 1953-
ban érettségiztem a JósaAndrás utcai épületben, de az alma mater (ez a régi ház) 
különleges szerepet játszott további életemben. 

Az iskola meghatározó erő volt az egyetemi évek alatt is. 1953-57 között a 
d~.breceni Kossuth ~ajos Tudományegyetem történelem-földrajz szakos hallga
toJa voltam.A zrínyis évek tették lehetővé, hogy megfelelhettem dr. Szabó István 
professzor követelményeinek is, ami tartást és rangot adott mindazoknak akik 
tanítványai lehettek. ' 

Ebben az időben az egyetem mindkét karán számos volt osztálytársam illetve 
évfolyamtársam tanult, így az a különleges eset állt elő, hogy 1960-ba~ már a 
tantestület fele volt zrínyis diákokból állt.Az alma mater szívesen fogadta vissza 
gyermekeit, mi pedig nagy ambícióval igyekeztünk megközelíteni esetleg utol
~mi „példaképeinket". Zrínyis tanárnak lenni olyan büszkeség v~lt, ami egyet 
Jelentett a felkészültséggel, a tudással, a jó munkával és a tisztességes emberi 
értékekkel! 

Visszakerültem a Jósa András utcai épületbe, és lehettem kollégája volt igaz
~atómnak, osztályfőnökömnek és tanáraimnak. A pedagógus pálya különleges 
JUtalma volt, hogy egymás osztályában tanítottunk vagy együtt ballagtattunk. A 
zrínyis szellemhez hozzátartozott a megbecsülés is! Tanáraink java sohasem érez
tette velünk, hogy kezdők vagyunk, inkább elismeréssel, barátsággal segítettek 
abban, hogy tanárokból pedagógusokká váljunk. Meghatározó tényező volt a Zrí
nyiben az is, hogy a tanárok többségének az élete egyet jelentett az iskolával és a 
tanítással. 

Sok okos, kiváló képességű gyereket tanítottam, és bárhol hallok egyéni érvé
nyesülésükről, sikereikről, boldog vagyok, hogy tanáruk lehettem. A zrínyis diá
kok mind a mai napig helyi, országos és vi lághírnevet szereznek a „szőke ho
mok" kiváló iskolájának. Ilyenek például Budai Lívia és néhai Seregély Katalin 
világhírű operaénekesnők is. 

Pedagógus pályámon döntő fordulatot jelentett az 1969/70-es tanév. Vissza
kerültem immár harmadszor is oda, ahol diák és tanár lehettem, a Jósa András 
utcai épületbe. Ekkor ez már új iskola, új tantestület, új szellemiség és nagyon 
nehéz munkaterület volt. De megtartott a ma is meglévő „öreg épület", az alma 
m~ter, a régi hivatalsegéd, Mariska néni, az új tantestület azon tagjai, akik a Zrí
n~iben tanítványaim voltak. Velük és a „falak sugallta" szellemiséggel, a régi 
diák- és pedagógusemlékekkel, hagyománnyal, követelményrendszerrel évtize
deken keresztül neveltem a tanulók sokaságát.A nagy megmérettetés ez a munka 
volt! Elfogadtatni a régi iskolám szellemiségét, és ha lehet, még kiválóbban „taní
tani"! Kiváló személyiségek, orvosok, mérnökök, egyetemi tanárok, élsportolók, 
művészek, vezető személyiségek, katonatisztek kerültek ki ebből a tanintézetből 
is, akiket név szerint felsorolni lehetetlen, de boldog vagyok, ha láthatom őket az 
osztálytalálkozókon. 
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A Zrínyi gimnázium meghatározó ereje kísér életemben és munkásságomban, 
illetve mai napjaimban, hiszen az alma mater tőszomszédságában lako~ több 
évtizede. Azon az úton járok nap mint nap, amelyik a Zrínyihez vezetett gunna
zista koromban, így lehetőségem van, hogy gyakran elmondhassam: 

„Én iskolám, köszönöm most neked. .. " 

Maga a kegyelem, hogy a gimnáziumi évek emléke megtartott a pedagóg~s 
pályán, és megérhetem, hogy legnagyobb unokám is a Z~ínyi ,gin;máziun_i t.a~ulóJa 
lesz. Ez az iskola tanulóinak felismerhető tudást, emben tartast es kreativ1tast ad. 

Ennek az iskolának ez a természete. , 
Tanárai legjavának jellemzője az áldozatvállalás és az emberség. Igy szü~et~tt 

meg ez a kiadvány, melynek ötletgazdája és szerzője Moldván György tanar ur! 
Köszönet érte! Nevét ő is beírta a Zrínyi gimnázium aranykönyvébe. 

46 

Szedlák Richárdné 
Molnár Ilona 

biológia-földrajz szakos tanár 

1940-ben születtem Jászladányon, 18 éves koro
mig jászsági gyerek voltam. Majd következett Deb
recen. 1964-ben kaptam diplomát a Kossuth Lajos 
Tudományegyetem biológia-földrajz szakán. Az első 

nyolc év elég mozgalmas volt. Több gimnázium és egy kollégium után végül 
1972-től és is zrínyis tanár lehettem. Előzőleg senkit sem ismertem az akkod 
tantestületből, ennek ellenére a vártnál sokkal könnyebben ment a beilleszkedés. 
Kedves, jól felkészült, tapasztalt tantestület fogadott - úgy érzem, hogy szeretet
tel és segítő szándékkal (kb. 80 százalékuk idősebb volt tőlem). Azóta a tantestü
let teljesen kicserélődött, kivéve Moldván György és Ábrányi Ede kollégákat. Ők 
érkezésemkor is tantestületi tagok voltak, és elköszönésemkor is. Halk szavú, 
szimpatikus kollégák voltak. Ritkán szóltak, de annak mindig volt csattanója. 

A Zrínyiben eltelt 23 év nagyon színes volt, sok kedves emléket őrzök, amelyek 
felelevenítése ma is gyakran feldobja nyugdíjas napjaim hangulatát: kirándulások, 
felvonulások, versenyek, diáknapok stb. Jó képességű, tisztelettudó és szorgalmas 
volt a diákság zöme. A 45 percek szinte észrevétlenül repültek, a szünetek úgyszin
tén. Igaz, csak néhányan, de mindig voltak problémás diákjaim is. Ők - ha nem is 
tartósan - esetenként „feladták a leckét", és próbára tették a türelmemet. 

Nagyon jó visszaemlékezni azokra az évekre, amikor a fiam és a lányom is 
zrínyis diák volt. Olyanok voltak, mint az átlagos gimnazisták. Nekem az az idő
szak azért nem volt felhőtlen, de utólag úgy érzem, hogy akkor éltem legjobban 
együtt az iskolával. Mint az idősebb pedagógusokra jellemző, én is megtapasztal
hattam azt a különleges érzést, amikor egykori diákjaim gyermekét taníthattam 
(Noviczky,Abonyi stb.).A szülőkkel a 20-25 évvel korábbi események feleleve
nítése visszafiatalítja a pedagógust, és minden megszépül. 

Tanári pályám utolsó két évében kollégiumi nevelőként dolgoztam ugyanab
ban az épületben, ahol 1964 tavaszán mint gyakorlóéves zrínyis „kistanár" szál
lást kaptam.Az akkori igazgatónő, dr. Ördögh Jánosné Irénke egy kicsit engem is 
beavatott a kollégiumi életbe, így a közelmúltban volt módom összehasonlítást 
tenni 31 év távlatával. Azt tapasztalom, hogy nagyon egészséges, humánus lég
kör uralkodott akkor is, és ez ma is jellemző a kollégiumra és az iskolára egyaránt 
- annak ellenére, hogy a névsor teljesen megváltozott. 

Mindig szeretettel gondolok vissza kollégáimra és a diákokra egyaránt. 
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Szitha Mária 
magyar-német-orosz szakos tanár 

„ ... vétkesek közt cinkos, aki néma. " 
(Babits Mihály) 

Életem legfontosabb adatait az érdeklődő megtalálhatja a Ki kicsoda a hírköz
lésben címen 1994-ben megjelent lexikonban (Babits Kiadó). Kiegészítésül el
mondom: szülővárosomban aligha akad olyan középiskola, amelyben ne tanítot
tam volna. A 2. Sz. Általános Iskolában - a minisztérium megbízásából - én 
indítottam be két német tagozatos osztályt. A főiskolán az ott tanító különböző 
szakos kollégákat készítettem fel nyelvi vizsgára, s a hallgatóknak fakultatív né
met órákat tartottam. Iskolámban-melynekjogelődjében az első érettségiző osz
tály tanulója voltam - vezettem az osztályfői, magyar, orosz, két idegen nyelvi, 
majd az összevont idegen nyelvi munkaközösséget a pályán töltött 42 év alatt. 
Kerek fél évszázadon át voltam egy az iskolámmal. 

Számos megyei jellegű bemutató tanítást tartottam, sőt volt úgy, hogy a debre
ceni egyetem tanszékvezető tanára, Dombrovszky professzor adjunktusával és 
húsz hallgatójával jelent meg az oroszórámon, a Művelődésügyi Minisztérium
ból Tálasyné németszakkörömet kereste fel, Miskolcról-Margócsy József szak
felügyelővel - magyarórámnak akadt látogatója, és így tovább. A megyei szak
mai továbbképzési napok állandó előadójaként szerepeltem. 1950-től tanítványa
im - akiket az általar:n vezetett szakkörökben készítettem fel - mind az országos 
tanulmányi versenyek, mind a Sárospataki Diáknapok állandó és élenjáró részt
vevői voltak. Országos arany-, ezüst-, bronzérmes és 4. helyezett szavalókat, 
megyei első, második és harmadik helyezetteket neveltem az iskolának, sokan 
közülük az országos első húsz, néhányan az ország első tíz között szerepeltek 
mindhárom tantárgyamból. 

Tanítottam a 42 év alatt franciát, sőt biológiát, kémiát és történelmet is. A 
debreceni tudományegyetem megbízásából éveken át vezetőtanárként működ

tem magyar-német és oroszból, s szemináriumvezetőként a magyar- és oroszta
nár-képzésben.Magyar-német-orosz nyelvű, másfél-kétórás műsorokat szervez
tem nemcsak Nyíregyházán, a színházban, a Koronában, hanem a megyében sok 
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helyen; s a debreceni egyetemen, a tiszalöki gimnáziumavatón is szerepelt „tár
sulatunk" - tanítványaim. 

Még az egyházi iskola civil tanárai választottak meg szakszervezeti bizalmi
nak, s a két volt egyházi iskola összevonása után is egyhangúlag bizalmat szavaz
tak nekem kollégáim. Látták, hogy valóban mindenkor az ő érdekeiket szolgál
tam, gyakran saját érvényesülésem esélyeit is rontva - amúgy is kevés volt szár
mazásom és idealista világnézetem miatt. Még a területi bizottság tagjaként is 
kaptam feladatokat - itt is csak a „fordulat évéig". De a testület „bizalmijaként" 
két évtizeden át harcolhattam kartársaim jogaiért. A Pedagógus Szakszervezet a 
kiskorúak bíróságába esküdtnek (ülnöknek) jelölt. 1954/55-ben működtem e mi
nőségben. Rábizonyítva némely koronatanúra - keresztkérdéseimmel - a hamis
tanúzást, illetve az elfogultságot - politikai perekről volt szó-, hamarosan kiik
tattak e tisztségből is. 

Képviseltem intézetünket a Kossuth Rádió Híres alma materek című sorozatá
ban, valamint a TV 1-en is. A helyi rádió és sajtó több interjút is készített velem. 
Nemcsak a Mozdul a Föld-nek, hanem a Magyar Vetés-nek és a Hívogatónak is 
szerkesztőjeként tartottak számon. Betűjegyeim még: -tha, -a, a- a-, olykor semmi. 

El kell mondjam: jogásznak készültem, apám ügyvédi irodáját akartam átven
ni. A „numerus clausus" - csak mert nőnek születtem - lezárta előttem a sorom
pót 193 8-ban. Tanácstalan voltam. Egyet tudtam biztosan: tanár soha nem le
szek. Ember tervez - Isten végez. Ma is naponta hálát adok Neki, hogy engem, 
aki mint Jónás „rühelltem" a prófétaságot, erre a hivatásváltásra kényszerített. 
Köszönöm Neki, hogy célt és tartalmat adott életemnek, s sok-sok drága, hálás 
tanítványt, akik a mai napig bizonyítanak. És köszönöm Neki a testületben mel
lettem álló és kiálló kollégákat, kedves barátokat. 

„Én iskolám, köszönöm most neked, 
Hogy az eljött élet-csaták között, 
Volt mindig hozzám víg Üzeneted. " 

(Ady Endre) 
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Urbán Erzsébet 
matematika-fizika szakos tanár 

Gimnáziumi tanári diplomámat 1936 májusában 
kaptam kézhez a szegedi egyetemen. Akkor már két 
évig a kísérleti fizikai tanszék dolgozója voltam, előbb 
gyakornoki, majd tanársegédi minőségben. Ebben a 

munkakörben dolgoztam 1940. augusztus 31-ig. Mivel eredetileg középiskolában 
szerettem volna tanítani, de álláshiány miatt nem volt rá lehetőség, közben megsze
reztem második diplomámat, a kereskedelmi középiskolai tanári oklevelet. 

1940 szeptemberében rendes tanári kinevezést kaptam az akkor Magyaror
szághoz visszacsatolt Rozsnyón, az Evangélikus Kereskedelmi Középiskolá
ban. Itt nagyon szeretetteljes légkör uralkodott tanár és diák közt. Diákjainkkal 
meleg lelki kapcsolat fűzött össze, hiszen az evangéliumot hirdethettük köztük 
áhítatokon, bibliaórákon. 1945 tavaszán Rozsnyó ismét Szlovákia része lett. A 
magyar iskolát bezárták, minket, tanárokat magyar állampolgárként 50 kg-os 
csomagokkal kiutasítottak. A tanévet Miskolcon, az evangélikus tanítóképző
ben fejeztem be. 

1945 szeptemberében kerültem Nyíregyházára, az evangélikus Geduly Henrik 
Leánygimnáziumba, ahol a tanítás mellett tovább folytathattam tanítványaim lel
ki nevelését reggeli áhítatok, csendes napok keretében. Az 1948-as államosítás
kor ez az iskola volt egyik részgimnáziuma a jelenlegi Zrínyi Ilona Gimnázium
nak. Így kezdtem el munkámat állami tanárként a nyíregyházi Zrínyi Gimnázi
umban. 

Problémává vált számomra, van-e értelme a megváltozott szellemű iskolában 
maradásomnak, ha lelkileg nem nevelhetek úgy, mint addig? Túróczy püspök 
úrhoz fordultam kérdésemmel, akinek bölcs tanácsa a következő volt: Isten gyer
mekeiből - Jézus Krisztusban hívő emberként annak tudtam magam - szavak 
nélkül is erők áradnak, amelyektől nem szabad megfosztanunk a magyar ifjúsá
got. Így a helyemen maradtam 1968. január 31-ével történt nyugdíjazásomig, s 
23 évet tanítottam itt. 

Szavakkal ugyan nem tehettem bizonyságot Isten szeretetéről, de magatartá
sommal kimutathattam az Ő szeretetét munkatársaim és növendékeim felé, és 
imádkozhattam értük. Sok drága tapasztalatot élhettem át osztályfőnökként az Úr 
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nevelő munkájáról tanítványaim életében imádságmeghallgatásként. Engem is 
átformált Igéje és Szentlelke által irgalmas szívű pedagógussá. Tőle kaptam böl
csességet az osztályozáshoz is, és fő célom egyre inkább az lett, hogy rendszeres, 
becsületes munkára neveljem tanítványaimat. 

Jó visszaemlékezni a sok régi tanítványommal való szeretetteljes együttdol
gozásra, akik tanártársaim lettek. De minden régi munkatársamra szeretettel 
gondolok vissza, kívánván mindnyájuknak, hogy megtapasztalják életükben azt 
az örömöt, békességet és erőt, amelyet a Jézus Krisztusba vetett élő hit jelent az 
ember számára földi életében és boldog reménységet az örökkévalóságra nézve 
a halál órájában. Legyen érte hála és dicsőség az embert nagyon szerető Iste
nünknek! 
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Moldván György 
magyar-francia szakos tanár 

Tősgyökeres nyíregyházi vagyok. Tizenkét éves 
koromig a Hímesben éltem (a város északnyugati ré
sze). Innen, a gimnázium akkori épületének közelébe, 
a Benczúr térre költöztünk, és már ekkor „kapcsolat

ba" kerültem a Zrínyivel, a zrínyis lányokkal (ekkor még leánygimnázium volt). 
Ez a kapcsolat abban nyilvánult meg, hogy bátyámmal és barátaimmal sokszor 
megbámultuk, majd máskor, télen hógolyóval megdobáltuk az iskolába siető zrí
nyiseket. Később mint kossuthos gimnazista, majd mint kossuthos egyetemista 
(Kossuth Lajos Tudományegyetem) gyakran megtáncoltattam az iskolai bálokon 
a lányokat. Az első szerelmem is zrínyis leány volt... 

Az egyetem elvégzése után, 1959-ben kerültem pályakezdőként a Zrínyi Ilona 
Gimnáziumba. Magyart és franciát tanítottam. Csodálatos érzés volt. Hálával és 
köszönettel gondoltam anyagi gondokkal küzdő szüleimre, hogy én - az egyszerű 
kőműves fia-a megye egyik legjobb gimnáziumában taníthatok.A szakmai munka 
mellett, azonnal mozgalmi feladattal is megbízott az igazgatóm, az ifjúsági szer
vezet patronálását bízta rám. Többek között nekem kellett felsorakoztatni a lá
nyokat a május elsejei felvonulások alkalmával. Tízes sorokba rendeződött a 800 
zrínyis ... ! Csodálatos látvány volt a város főutcáján végigvonuló egyenruhás lá
nyok csapata. 

A szakmai munka egyre nehezebb és felelősség
teljesebb lett. Beindult a francia tagozat. A nyíregy
házi tanulók mellett a megye legtávolabbi kisiskolá
jából is érkeztek növendékek, hogy elsajátítsák a szá
mukra olyan ismeretlen idegen nyelvet.Hosszú éve
kig kellett tanárnak és diáknak egyaránt fáradoznia, 
hogy a jó eredmény megszülethessen. Szerencsére 
mindig volt néhány szép esemény, rendezvény, ame
lyek részben kikapcsolódást jelentettek, részben pe
dig ráébresztették a tanulókat arra, hogy a megtanult 
ismereteket hasznosítani lehet. 

Ilyen maradandó élmény volt, amikor az egyik 
francia tagozatos osztályommal részt vettünk a 
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Comédie Franc;:aise francia nyelvű előadásán Budapesten. Felejthetetlen este volt. .. 
Kikből állt a közönség? Nagykövetekből, diplomatákból, ismert magyar színé
szekből, művészekből és ... zrínyis tanulókból. Az előadás után tanítványaim au
togramot kértek a francia művészektől az öltözőben, és hosszú perceken át be
szélgettek a színház előtt a francia nagykövettel. 

.. . Múltak az évek, francia szakos kollégaként visszajöttek volt tanítványaim, 
eljöttek az érettségi találkozókra azok az orvosok, mérnökök, diplomaták, üzlet
emberek, vállalkozók is, akik hasznosították francia nyelvtudásukat. 

Az évek egyre gyorsabban futottak. Minden út a Zrínyibe vezetett. Együtt ta
nítottam a feleségemmel, ide járt mindkét lányom. Előbb a nagyobbik lányunk
kal, majd a kisebbikkel jártunk hármasban az iskolába. Később lányaink főisko
lára, egyetemre kerültek, családot alapítottak, és Budapesten telepedtek le. Fele
ségemmel magunkra maradtunk, de a családi összetartás megmaradt. 

Ezután következett be családunk tragikus eseménye. 1994. január l-jén meg
halt a feleségem. Nagyon egyedül maradtam. A nyugdíjazás előtt három évvel az 
iskolában sem éreztem jól magam, mert a velem egykorúak vagy idősebbek már 
nyugállományba vonultak, teljesen új, fiatal tantestület jött létre, és a fiatalokkal 
ekkor még nem tudtam baráti kapcsolatot teremteni. Nagyon reménytelennek lát
tam a helyzetemet. 

Szerencsére pár hónap elteltével ebben a fiatal tantestületben kezdtem megta
lálni a helyemet. Megszerettem a fiatal kollégáimat, és ők is megkedveltek, tisz
teltek, udvariasak, kedvesek voltak. Az igazgató, az igazgatóhelyettesek, a kor
ban hozzám közelállók pedig nagy-nagy szeretettel karoltak fel. Csak azért nem 
említek neveket, mert mindenkit felsorolhatnék. Így amikor 1996 szeptemberé
ben elbúcsúztunk, fájó szívvel ugyan, de a kollégák őszinte jókívánságait hall
gatva, boldog érzéssel búcsúztam el tőlük, az iskolától és tanítványaimtól, akik 
francia dallal köszöntek el tőlem: 

„Adieu Monsieur le professeur, 
on ne vous oubliera ja ma is. " 
(Isten Önnel, tanár úr, nem felejtjük el soha.) 

Úgy legyen! Ami engem illet, én életem végéig őrizni fogom kollégáim barát
ságát, együttérzését, szeretetét, emlékét. Tanártársaimnak, barátaimnak megkö
szönöm a búcsúzáskor mondott jókívánságaikat. Tanítványaim emlékét szívem
ben megőrzöm. 

Végezetül egyetlen kérdés maradt számomra megválaszolatlan. Lesz-e, és 
ha lesz, meddig lesz erőm „megbámulni és hógolyóval megdobálni" a zrínyis 
tanulókat? 
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Akik már nincsenek közöttünk 

Emlékezés a gimnázium elhunyt tanáraira 
(1959-1996) 

„ Szemetekből vidám, hű 
öröklét ragyogott: 
világ kihunyt fáklyái 
ottfent lobogjatok!" 

(Gérard de Nerval: Hol vannak) 



Dr. Jósvai László 
volt igazgató 

magyar-történelem szakos tanár 

Szomorú szívvel vesszük számba azokat a nagyon 
szeretett és tisztelt kollégákat, akik már végleg eltá
voztak közülünk, akikre már csak emlékezhetünk, 
akik nagyon hiányoznak nekünk. Sajnos, sokan van

nak. 1995 óta közéjük tartozik dr. Jósvai László igazgató is, aki a gimnázium 
vezetője volt 24 éven át. 

1957-ben igazgatóhelyettes, 1958-tól 1981-ig, nyugdíjba vonulásáig igazga
tó. A Jósa András utcai épületben kezdte óriási lelkesedéssel a vezetéssel járó 
nehéz és felelősségteljes munkát, ott, ahol a tanulók elhelyezése még a szertárak 
felszámolásával is megoldhatatlan problémát jelentett. Egy-egy évfolyamuk a 4. 
Sz. Általános Iskolában, majd a Szabolcs utcai kereskedelmiben kapott helyet. 
„Ingajárásban" mentünk tanítani egyik helyről a másikra. 

Dr. Jósvai László új épületről álmodott, megvalósíthatatlannak tűnő tervéről 
nem mondott le. Igaz, hogy gazdasági nehézségekre hivatkozva nem lett olyan 
szép az új, Széchenyi utcai épület, mint ahogy elgondoltuk, de 1962 őszén már 
ott kezdődhetett a tanítás.Az új iskola létrehozása vele összefonódott, eggyé vált, 
nélküle nem jöhetett volna létre. Tanár, diák lelkesen dolgozott, költöztetett, ta
karított, parkosított. Nagyon jól éreztük magunkat a „mi iskolánkban". Szép, vi
lágos tantermünk, előadótermeink, szertáraink, szép udvarunk lett. 

Örömünk nem sokáig volt ilyen felhőtlen, hamarosan új feladatok vártak ránk, 
a mindig jobbat akaró, eredményesebb alkotó munkára kész tanári kar Jósvai 
László igazgató személyében jól irányító, igényes követelményeket támasztó, 
következetes, segítőkész vezetőre talált. 

Felismerte a nyelvtanítás hatékonyabbá tételének szükségességét, ami csoport
bontást tett szükségessé. Újabb speciális nyelvi osztályokat indítottunk. Nyelvi 
labort kellett létrehozni, szemléltető eszközöket készíteni, szertári anyagot bőví
teni. Több szertárra, csoportbontásra volt szükség. Sajnos, zsúfolt lett az épület 
(800 tanuló, 19 tanulócsoport). Nem sokkal később ismét tovább kellett lépnünk. 
Fontos az elmélyült, sokoldalú tudás megszerzését biztosítani tanulóinknak. Ha
marosan bekapcsolódhattunk a fakultatív tantárgycsoportos oktatási kísérletbe, 
az országban iskolánk a tizedik volt. Ennek az oktatási formának rövid idő alatt 
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tapasztal.tuk létjogosultságát, elengedhetetlen szükségét. Ez a munka az iskola 
vezetőinek, a munkaközösségeknek mind szakmai, mind pedagógiai szempont
ból nagy kihívást jelentett. 

A továbbképzéseket igazgatónk messzemenően támogatta, ösztönözte. Akol
légák szívesen dolgoztak, az elért jó eredmények mindannyiunkat lelkesítettek. 
Abban, hogy stabil nevelőtestület alakult ki, ahol jól éreztük magunkat, ismertük 
egymás gondjait, örömeit, szeretetteljes légkör uralkodott a tanári szobában is, 
nagy része volt az igazgató segítőkészségének. Szerette tanárait, a növendékeket, 
büszke volt a Zrínyi Ilona Gimnáziumra, az elért tanulmányi eredményekre, a 
versenyeken elért sikerekre, a kulturális életben és a sportban elért kiemelkedő 
teljesítményekre. 

Olykor szigorúnak tűnt, de ez soha nem jelentett haragot. Mindig örömmel 
szervezte az igen nagy és körültektntő munkát igénylő tantestületi és iskolai ki
rándulásokat, melyekről a volt tanítványok oly sokszor és szívesen mesélnek az 
érettségi találkozókon. Nagy élményt jelentettek - különösen az 1960-as évek
ben - a nagy országjárások, akkor még gyermekeink közül nagyon sokan nem 
juthattak el egyéni szervezésben Sopronba, Szombathelyre, Pécsre és más, távoli 
tájakra. 

1981. december l-jétől lett nyugdíjas. Ezután is nagyon sokat dolgozott a pe
dagógusokért. Igyekezett a nagyon kis nyugdíjjal rendelkezőknek nyugdíjkiegé
szítést kieszközölni. Pedagógus nyugdíjasklub vezetőjeként sok szeretettel vette 
körül az idős kollégákat, törődött velük, jó szóval, megértéssel foglalkozott gond
jaik megoldásával. Szép kirándulások szervezésével nyújtott kellemes élménye
ket a munkában megfáradt nyugdíjasoknak, akik mérhetetlen szeretettel fejezték 
ki hálájukat nagyrabecsült vezetőjüknek. 

Ők is mély fájdalommal , velünk együtt búcsúztak tőle 1995. június 13-án. 
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Adorján István 
matematika-fizika szakos tanár 

Hosszú évtizedekig tanított a Zrínyiben feleségé
vel együtt. Szerette a rendet és a fegyelmet. A szoro
sabban vett szakmai, tantárgyi munkán túl számtalan 
területen, erejét, energiáját megfeszítve munkálko

dott. Irányította a gimnáziumban folyó honvédelmi nevelést, évről évre szervezte 
a honvédelmi napokat. Bátorságra, fegyelemre nevelte tanítványait. Megyei szak
szervezeti vezetőként tevékenykedett, harcolt a pedagógusok jogaiért, méltóbb 
megbecsülésükért. Iskolai lövészkört vezetett éveken át- még nyugdíjas korában 
is -, szervezte az autóvezetői tanfolyamokat a diákok számára. Szeretett együtt 
lenni a diálgaival nemcsak a tanórákon, hanem a sporteseményeken, rendezvé
nyeken, szalagavatókon. Szigorúnak ismerték tanítványai, de tudott vidám, vic
celődő is lenni. 

Szeretett barkácsolni, fizikai eszközöket készíteni, állandóan tevékenykedni. 
Ha a tantestületben valakinek elromlott a vasalója, rádiója, szaladt Adorján Ist
vánhoz, aki soha nem tagadta meg a segítést.Az iskola ezerme.stere volt.A fizikai 
szemléltető eszközökből (többet ő maga készített) tárlókat rendezett be tanítvá
nyaival. Nyugdíjas éveiben is tevékeny maradt, a nyíregyházi Honvéd Nyugdíjas
klub énekkarának tagja és vezetője volt. Amikor ez a katonás, jó kiállású, energi
kus kollégánk nyugdíjba ment, nem gondoltuk, hogy nyugdíjas élete ilyen rövid 
lesz. 64 éves korában, hirtelen hagyott itt bennünket 1996. május 6-án. 
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Dr. Bessenyey Hedvig 
német-francia-angol szakos tanár 

Debreceni születésű, a szó Thomas Mann-i értel
mében polgárleány volt. Diplomáját német-angol
francia szakon a debreceni Kossuth Lajos Tudomány
egyetemen szerezte, majd a hatvanas évek legelején 

a nyíregyházi Kossuth Lajos Gimnáziumban helyezkedett el. Innen hívták át 1971-
ben a nyelvi profilú Zrínyi Ilona Gimnáziumba. 

Széles látókörű, olvasott, rendkívül jó humorú emberként, a tantestület jelleg
zetes színfoltja, egyénisége lett. Diákjaival személyes és közeli kapcsolatot tu

dott kiépíteni. Gazdag élményanyaga, rendkívüli szemléltetőanyaga vonzóvá tet
te tanítványai számára az angolórákat - mert csak ezt a nyelvet tanította. Nála 
mindenki miss és mister volt, ami rendkívül imponált a tizenéveseknek. 

Nyugdíjbamenetelével fájó űrt hagyott maga után, ami még teljesebbé vált ko
rai, 1989-ben bekövetkezett halálával. A Zrínyiben 1971-től 1988-ig dolgozott. 
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Fodor Piroska 
111agyarszakostanár 

Debreceni illetőségű családból származott, közép
iskoláit és egyetemi tanulmányait is itt végezte. Egy
szakos tanárként (magyar nyelv és irodalom) mind
össze 3-4 évet töltött a Zrínyiben mint kezdő, 1956-

60-ig, mégis sokan emlékeznek rá a városban. 
Több fiatal tanár pezsdítette meg akkor a Zrínyi életét. Ahol Fodor Piroska 

megjelent, ott megjelent a fiatalság, a mosoly, a jókedv, a szépség. Már kisdiák 
korától szavalt, szerepelt az iskolai ünnepségeken. Ezt a képességét kamatoztatta 
színvonalas, vonzó irodalomóráin, sőt a város kulturális rendezvényein is. A TIT 
irodalmi szakosztályának előadásain rendszeresen szavalt. 

Megszerette ezt az iskolát, ezt a várost, férjhezmenetele miatt azonban vissza
költözött Debrecenbe. Korai halála megakadályozta pedagógiai elveinek, tervei
nek megvalósítását. 
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Irsay Rezsőné 
111ate111atika-fizika szakos tanár 

A II. világháború után, már jóval túl a negyvene
dik életévén kényszerült elővenni matematika-fizi
ka szakos tanári diplomáját. Valójában ekkor kez

. <lett el tanítani, az ötvenes évek elején. Nagy igyeke
zettel, önképzéssel, rövid idő alatt felküzdötte magát az iskola magas színvona
lára. A tantestület teljes mértékben támogatta, különösen az azonos szakos kollé
gáktól minden segítséget megkapott az indulás nehéz éveiben. 

Igen jó humorú, életvidám és szeretetreméltó egyénisége átsütött a sokak által 
ridegnek tartott fizika- és matematikaórákon is. Láthatóan jól érezte magát diák
jai és tanártársai körében, akik mindnyájan szerették és tisztelték. 

Munkáját igényesen és alapos órai fe lkészültséggel látta el. Nyugdíjba vonu
lása után jó és szép emlékeket hagyott a Zrínyiben. 
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Margittai M. Valéria 
volt igazgatóhelyettes, 

német-orosz-latin szakos tanár 

1986. november 4-én kaptuk a döbbenetes hírt, 
hogy a Zrínyi Ilona Gimnázium nyugalmazott igaz
gatóhelyettese, a mindenki által szeretett, tisztelt Vali, 

, Valika, Vali néni hosszú szenvedés után meghalt. 
Elment az az ember, aki tudásával, intelligenciájával mindenkit lenyűgözött. 
Karizmatikus alkat volt, szenvedélyesen szerette munkáját, mindig kereste a job
bat, az újat, s mindig tele volt ötlettel. Szeretett újítani, módszertani fogásokat 
kitalálni, hogy könnyebbé és eredményesebbé tegye a nyelv tanítását, a tanulók 
nyelvtudását. 1947-ben a Kossuth Lajos Tudományegyetemen szerzett latin-né
met szakos tanári diplomát. 

Első munkahelye Kisvárda egyik általános iskolája, de 1-2 év tanítás után 
felettesei hamar felfedezték pedagógiai rátermettségét, s igen fiatalon, szinte még 
kezdő tanárként lett első munkahelyének igazgatója. Nagyon szeretett tanítani, s 
érdekes módon egész pályafutása alatt igen keveset tanított, mert nagyon sokszor 
„kiemelték". Igazgató sem volt sokáig, ismét csak kiemelték és Nyíregyházára 
került tanulmányi felügyelőnek, végképp megfosztva a tanítás örömétől. Ezt a 
posztját végre 2-3 év után cserélhette fel a tanítással, a tanítóképzőbe való áthe
lyezéssel, akkor már - a közben megszerzett képesítésével - mint orosz szakos 
tanár. Szerette az orosz nyelvet is tanítani, még tankönyvet is írt a tanítóképzők 
számára, mely tankönyvet egészen a tanítóképzők megszüntetéséig használták; 
de igen károsnak ítélte a latin nyelv szinte teljes száműzését a középiskolákból, 
valamint a nyugati nyelvek „második idegen" nyelvként való kezelését. Közben 
kinevezték a tanítóképző kollégiumának igazgatójává, ismét csak megfosztva őt 
a tanítás lehetőségétől. 

S innen ismét „kiemelték". A koreai háború befejezése után Budapesten a ko
reai gyerekek számára alapított Kim Ir Szen Intézet igazgatója lett, egészen an
nak megszüntetéséig, 1956-ig. Innen a pesti Toldy Ferenc Gimnáziumba került 
tanárnak, itt csak másfél évig tanított, hazavágyott édesanyjához Nyíregyházára. 
Így lett tanára a Zrínyinek, de ismét csak rövid ideig tanárkodhatott, amit nagyon 
szeretett, hisz itt volt módja először tanítani az általa annyira kedvelt latin nyel
vet. Igazgatóhelyettes lett a Zrínyiben, de azért heti négy órában tanított latint is, 
németet is. 
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Mint igazgatóhelyettes, elsőrendű feladatának tekintette a nyelvoktatás szín
vonalának emelését. Idekerülésekor a Zrínyinek már volt orosz tagozata - ezt 
még Margitics Valika hozta létre-, s ezen az alapon szerette volna tovább széle
síteni a tagozatosítást, s sikerült is elérni a francia, majd később az angol tagozat 
létrehozását és több osztályban az emelt szintű nyelvoktatást és csoportbontást. 
A köztudatban a Zrínyi mint kiváló nyelviskola szerepelt, s ezt a szerepét a mai 
napig tartja. Vali nagyon sokat tett a nyelvoktatásért. Nyelvi labort teremtett, ami 
sajnos programhiány, a kollégák hozzáállása miatt nem váltotta be a hozzá fűzött 
reményeket. Azt lehet mondani, hogy a labort szinte egyedül használta, bár prog
ramját minden nyelvszakos tanár rendelkezésére bocsátotta. 

Érdemeit mindenhol elismerték, Szabolcsban elsőként kapta meg a Kiváló ta
nár kitüntetést, valamint az Apáczai Csere János-díjat. 

Kreativitását nyugdíjaskorában is megtartotta. Igen színvonalas képes nyelv
könyvet írt az óvodások és a nyelvet kezdőként tanuló kisiskolások számára. A 
tankönyvet a gyakorlatban is hasznosította, órákat vállalt egy óvodában, és kisis
kolás magántanítványoknak is tanította a német nyelvet. Sokszor hangoztatta, 
hogy végre nyugdíjas korában azzal foglalkozhat, amit szeret. Sajnos, nem soká
ig, hamar itthagyott bennünket. 
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Moldván Györgyné 
Varga Mária 

volt igazgatóhelyettes 
niagyar-nénietszakostanár 

A kisújszállási Móricz Zsigmond Gimnáziumban 
érettségizett 1955-ben, majd a debreceni tudomány
egyetem magyar-német szakán folytatta tanulmányait 
és szerzett tanári diplomát 1959-ben. Pályakezdőként 

egy évig tanított a kecskeméti Bányai Júlia Gimnáziumban, majd férjhez ment 
volt egyetemi évfolyamtársához, így került Nyíregyházára. Egy évig a nyíregy
házi Kossuth Lajos Gimnáziumban tanított, ezután lett a Zrínyi tanára 1961-ben. 

Mindkét szaktárgyát tanította, felettesei elismerték szakmai tudását, olvasott
ságát, tájékozottságát. Állandóan képezte magát hazai és külföldi nyelvtanfo
lyamokon, önműveléssel, olvasással szerezte meg azt a tudást, ami magabiztossá, 
határozottá tette. Munkabírása rendkívüli volt, csakis így tudott teljes munkát 
végezni az iskolában és a családban. Úgy érezte, az iskolában mindent meg kell 
tennie, hogy tanítványai gondolkodó felnőttekké váljanak, ugyanakkor a család
jában két lánya is művelt, iskolázott, emberszerető legyen. És még arra is futotta 
az erejéből, hogy tanár férje gondjait, bajait vállára vegye. 

A gimnáziumban folyó nyelvoktatásban mindig lehetett rá számítani. Tanított 
a TIT-ben, nyelviskolában, voltak kedves magántanítványai is.A magyar irodal
mat megszerettette tanítványaival. 

1981-ben új munkaterületet kapott, megbízták a gimnázium kollégiumának ve
zetésével. Így mint igazgatóhelyettesnek és kollégiumvezetőnek már nemcsak az 
volt a gondja, hogyan tanulnak a gyerekek, hanem az is, hogy nem lázasak-e, mi 
bántja őket, jól érzik-e magukat a kollégiumban. Délelőtt tanórák, délután kollégi
umi rendezvények, éjszakánként ügyelet. És mindent a gyermekekért. Pedig ekkor 
már nem volt egészséges, a súlyos betegség körülvette, de ezt soha nem mutatta ki. 

1993 szeptemberétől a nyugdíjazás előtti felmentési idejét töltötte, már nem 
dolgozott az iskolában. 1993. december 30-án lett nyugdíjas. 1994. január elsején 
bekövetkezett halála előtt két héttel még nyelvvizsgára készítette fel egyik volt 
tanítványát. Koporsója mellett nemcsak férje és lányai siratták el a hűséges felesé
get és családanyát, hanem a Zrínyi gimnázium vezetői, tantestülete és tanulói is a 
PEDAGÓGUST. A gimnázium saját halottjának tekintette és temettette el. 

„ ... Végei A szép fonál íme hát lepörög; /Éltem, énekeltem: nevem hírben 
ragyoghat;/ ám tollam égre száll, útján a csillagoknak. .. " (P. d R d) 

ierre e onsar 
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Nagy Gézáné 
Fiedler Gyöngyi 

niateniatika-fizika szakos tanár 

1935-ben Tállyán született pedagóguscsaládból. 
Egész élete a Zrínyihez kapcsolódik: 1953-ban itt 
érettségizett, s 1959-től nyugdíjba vonulásáig, 1990-
ig itt volt tanár. Diplomáját matematika-fizika sza

kon szerezte a debreceni Kossuth Lajos Tudományegyetemen 1957-ben. 
Mindvégig matematikát tanított - magas színvonalon és kiváló eredménnyel. 

Munkáját hihetetlen pontossággal, alapossággal és hozzáértéssel végezte. Tanít
ványai és kollégái tiszteletét és szeretetét teljes mértékben bírta. Nyugodt, har
monikus egyénisége, jellemszilárdsága kiváló pedagógiai érzékkel, kiemelkedő 
szakmai tudással párosult. Elismertsége túlnőtt a városon, megyeszerte ismert 
volt neve, és mindenki kiváló pedagógusként és szakemberként méltatta. 

Osztályfőnöki munkáját is nagyszerűen végezte. Két évtizeden át vezette az 
osztályfőnöki munkaközösséget - kiválóan. Minden energiáját a tanításra, az is
kolára fordította. Ennek mérhető eredménye volt, hogy tanítványai külső segít
ség nélkül, szinte teljes létszámban bejutottak a felsőoktatási intézményekbe. 

Aktív résztvevője volt a fakultatív oktatás kísérletének, majd megvalósításá
nak. Életművéért méltó jutalomként kitüntetést kapott. Halálával kiváló pedagó
gust veszítettünk el. 
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Ötvös László 
kémia-biológia szakos tanár 

Hajdúnánáson született 1911-ben. Igen szegény 
sorsból szinte önállóan küzdötte fel magát hihetetlen 
akaraterővel, szorgalommal. 1936-ban biológia-ké
mia szakon szerezte meg diplomáját a debreceni Kos

suth Lajos Tudományegyetemen. 
Hosszú ideig nem kapott véglegesített állást, majd a II. világháború alatt -

sokdioptriás szemüvege ellenére - katonai szolgálatra hívták be. A Szovjetunió
ban hadifogolyként is megszenvedte a világégést. Nyíregyházán a leány-tanító
képzőben tanárkodott, majd a Kölcsey gimnázium igazgatóhelyettese lett. Innen 
kérte át magát a Zrínyibe 1961-ben, ahol elsősorban biológiát tanított. Az esti 
tagozatosok képzésében is aktívan részt vett. 

Szakmailag rendkívül jól felkészült, a tudományos fejlődéssel állandóan lé
pést tartó, igazi tanár volt. Minden évben vezetett tanári noteszt, ezeket élete 
végéig megőrizte. Óráira alaposan és kitűnő vázlatokkal készült. Igen szigorú, 
következetes és pontos tanár, osztályfőnök volt. 

Életvidámsága, markáns, karakteres egyénisége, a tantestületben elfoglalt he
lye és szerepe a tanárok és a diákok körében egyaránt ismert és elismert volt. 
1972-ben vonult nyugdíjba, de óraadó tanárként és az esti tagozaton is tovább 
tanított. 1995-ben halt meg. 
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Kegyelettel emlékezünk elhunyt kollégáinkra: 

Krecsák László 
Hadházi Lajosné 
Dr. Mandula Sándorné 
Dr. Ördögh Jánosné 
Sárdi Béla 
L. Nagy László 
Nyitrainé Kocsis Zsuzsanna 
Bérczes Mihályné 

Az 1959-1996 közötti időszakban rövidebb-hosszabb ideig 
a Zrínyi Ilona Gimnázium tanárai voltak még: 

Ács Lászlóné 
Ági Anikó 
Ambrus Aniella 
Kevin Anderson 
Aszódi I1me 
Aszódi Imréné 
Barabás Lászlóné 
Dr. Bartha Istvánné 
Bartos Józsefné 
Dr. Biri Gézáné 
Bíró Tibor 
Dr. Bucskóné Szabari Judit 
Czakó István 
Czimbalmos Béla 
Csík Lászlóné 
Csorba Józsefné 
Dancs Sándorné 
Dávida Kornél 
Fábriné Estók Ágnes 
Faragó Mária 
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Fazekas Rózsa 
Filetóth Istvánné 
Földesi Jánosné 
Gábor Ferencné 
Gabulya Pál 
Gacsályi Lászlóné 
Galambvári Tibor 
Glückmann Pálné 
Hook Márta 
Horiné Farkas Erzsébet 
Horváth Attiláné 
Hubicsák Pálné 
Izsépi Béla 
Jel~s László 
Juhász Ervin 
Juhász Gáborné Pétersel Borbála 
Dr. Kapros Lászlóné 
Karmanóczki János 
Katona Miklós 
Kiss Kálmán 



Kovács József 
Dr. Kovácsné Demeter Mária 
Jim Kraus 
Láczai Magdolna 
Láposi Mária 
Lothringer László 
Makó Pál 
Moira McFadden 
Merényi László 
Molnár Antal 
Dr. Molnár István 
Molnárné Barota Mária 
Molnárné Csallány Anikó 
N ádorvári Béla 
Nagy Ildikó 
Dr. Nagyőszy Béláné 
Papp Istvánné 
Dr. Papp Sándorné 
Pék Mária 
Pethő Jánosné 
Petik László 
Dr. Puskás Lajosné 
Rába Tamás 
Bethany Randall 
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Reszler Gábor 
Révész Balázs 
Rita Ricardo 
Dr. Romhányi Gyuláné 
Christof Scheele 
Ingrid Schubert-Kövendi 
Elizabeth Schultz 
Somossy János 
Szabó Dénes 
Szabó Sándor 
Szijártó Edit 
Szijártó József 
Tahin Alfrédné 
Tárnok Katalin 
Tóth Lászlóné 
Tóthné Kegye Éva 
Udvari Istvánné Varga Erzsébet 
Váradiné Tóth Judit 
Vasvári Zoltán 
Vraukó Tamás 
Steven J. Watt 
Záborszky Réka 
Zsadon Éva 

A tantestület tagjai az 1996/97-es tanévben: 

Pintér Miklós igazgató 
Balázs Lászlóné igazgatóhelyettes 
Huszárné Kádár Ibolya igazgatóhelyettes 
Pankotayné Szarvadi Katalin igazgatóhelyettes 

Bajdik Gabriella 
Balogh Károlyné . 
Baloghné Németh Szilvia 
Baloghné Tilki Tünde 
Dr. Bánhidi Lászlóné 
Bartha Dénes 
Bartha Dénesné 
Boros Krisztina 
Dr. Csapóné Kovács Erzsébet 
Erdei Anikó 
Figuláné Chriszt Gabriella 
Garai Miklós 
Garamvölgyiné Ács Mária 
Gönczy Ágnes 
Hlavnya Emese 
HrotkóAnna 
Jánosiné Juhász Katalin 
Kobzos István 
Kóderné Gömöri Anna 
Kovácsné Győri Gabriella 
Makay Lajosné 
Martinovszkyné Kondrák Margit 
Máté Klára 
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Máté Tóth Attila 
Moira McFadden 
Móriczné Meggyesi Éva 
Némethné Nagy Irén 
Onderné Szilágyi Tímea 
Palotás Károly 
Gaelle Pellerin 
Pethő József 
Pocsai Péter 
Riczu Zoltán 
Sárga Tamás 
Dr. Szabóné Jósvai Márta 
Szerényi Róbert 
Szijártó Józsefné 
Szilágyi László 
Tapolczainé Nagy Andrea 
Tisza Zsuzsa 
Tőkey Péter 
Vad Mária 
Vajdáné Marosi Zita 
Varga Ildikó 
Vass Zoltán 



UTÓSZÓ 

A szerkesztő jogán szeretném még elmondani, hogy a jelenlegi tantestületi tagok
kal is együtt dolgoztam, de az ő emlékeiket talán egyszer majd valaki más örökíti 
meg. 

Fontosnak tartom még azt is megemlíteni, hogy néhány emlékező kolléga meg
s=ólítása hozzám szólt, ezért kértem őket: engedjék meg, hogy kihagyjam ezeket a 
sorokat. Ők azonban ragaszkodtak ahhoz, hogy az egész, általuk írt szöveg ma
radjon meg. Hazudnék, ha azt mondanám, hogy nem estek jól a hozzám intézett, 
s=emélyes jellegű megnyilatkozások, de a kötet szerkesztésével nem ez volt a cé
lom, hanem az, hogy emlékezzünk arra a közösségre, amelynek egyes tagjai meg
ünnepelhették a Zrínyi Ilona Gimnázium fennállásának 50. évfordulóját, mások 
a 60., 75. és most a 80. évfordulót. 

Ős=intén kívánom, hogy a most még élők részt vehessünk a gimnázium centená
riumi ünnepén ;s, mert valamennyiünk szíve a Zrínyiért dobogott és dobog ma isi 
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Moldván György 
tanár 
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